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Ce provocare! Domnul Isus Hristos reconfirmă învierea Sa în mijlocul ucenicilor adunaţi cu uşile încuiate (Ioan 
20:19). Un moment frumos al întâlnirii cu Domnul lor, Isus Hristos, cu mâinile şi coasta Sa străpunse. Ce har! Ce 
întâlnire de speranţă, de dor! Ce bucurie! (v. 20) 

Este o nouă zi, ca niciodată până atunci, o nouă eră cu Hristos Cel Viu pentru totdeauna! După suferinţele de la 
cruce, după moartea Domnului Isus confirmată de sutaş, după sigiliul lui Irod pus pe mormânt, vine dimineaţa învierii când Ioan 
şi Petru văd mormântul desigilat, pânzele împrăştiate, locul gol. Sunt nedumeriţi. „Căci tot nu pricepeau că, după Scripturi, Isus 
trebuia să învieze din morţi.” (Ioan 20:9).

Maria le aduce vestea învierii: „...şi a vestit ucenicilor că a văzut pe Domnul...” (v. 18). Iar întâlnirea cu Domnul Isus Hristos cel 
Înviat are un impact deosebit asupra ucenicilor: îi provoacă să accepte Scripturile cu privire la Sine! Domnul Isus a înviat a 
treia zi „după Scripturi” (1 Corinteni 15:4).

Mare provocare să înveţi trei ani, să experimentezi adevărul cuvintelor lui Hristos, să vezi lepădarea lui Petru şi să nu pricepi, 
să nu înţelegi. E de neînţeles pentru noi!? Cum se poate? Ucenicii sunt provocaţi, pas cu pas, să accepte Scripturile, sunt 
provocaţi să-L accepte pe Mesia, pe Hristosul Scripturilor şi, în al treilea rând, să accepte să fie călăuziţi de Duhul Sfânt! 

„Luaţi Duh Sfânt!”, a zis Mântuitorul, suflând peste ei. Dincolo de interpretările dogmatice ale unora şi altora despre 
însemnătatea acestui suflu al lui Hristos, aş vrea să reţinem o lecţie practică pentru noi din lecţia primită de ucenici în prima 
seara a învierii: înţelegerea lucrurilor din Scriptură, lucruri care sunt  „după Scripturi”, adevărate, este posibilă doar atunci când 
Duhul Sfânt stăpâneşte viaţa noastră. Gestionarea lucrării spirituale poate fi făcută doar de oameni duhovniceşti (1 Corinteni 
2:14 – „Dar omul firesc... nu le poate înţelege, pentru că trebuie judecate duhovniceşte!”).

Ucenicii primesc o nouă responsabilitate, pe care, de atunci încoace, o face Duhul Sfânt în ei. Autoritatea este dată ucenicilor, 
şi totuşi nu ei vor gestiona iertarea păcatelor şi legarea lor, ci Dumnezeu, prin Duhul Sfânt în ei. Dumnezeu este Unicul care 
poate ierta păcatele, este sigurul care poate lega, ţinea păcatele unora! Nu oricine poate face orice, numai cei chemaţi, şi 
trebuie să facă doar ceea ce Duhul Sfânt decide, chiar dacă este nepopular sau chiar împotriva alor lor!

Slujirea nu se face cu nebăgare de seamă, oricine face orice, cum îi iese bine, ci se face sub totala autoritate a Duhului 
Sfânt, a călăuzirii dumnezeieşti! Este turma lui Hristos, nu a noastră, să facem cum vrem şi ce vrem. Te mai pomeneşti 
că unii acţionează contrar Scripturii: se răzbună, se ceartă, caută folosul lor, dezbină, ponegresc, stări total neconforme 
unui om duhovnicesc, şi totuşi vor să conducă pe oameni duhovniceşti, în numele lui Hristos, al adevărului Scripturii! 

Şocant! Lucrarea Domnului este ghidată de Însuşi Domnul prin oamenii chemaţi şi locuiţi de Duhul Său cel Sfânt !

Trăim vremea „zilei”, zi luminată de Scriptură, de Duhul Domnului. Să fim cu mare băgare de seamă în tot ceea ce facem!  
Avem nevoie de oameni duhovniceşti, cu autoritatea chemării Domnului, care să lase ca în toate numai Duhul Său cel Sfânt să 
acţioneze, nimic din ei! E nevoie de lideri duhovniceşti, de evanghelişti duhovniceşti, de învăţători duhovniceşti, de prezbiteri, 
diaconi, dirijori, cântăreţi, lideri de tineret, adolescenţi, copii, de bărbaţi şi femei, de bătrâni şi tineri, oameni supuşi Duhului 
Sfânt, nu firii şi poftelor. 

După revărsarea Duhului la Cincizecime oricine poate fi locuit de Duhul Sfânt, călăuzit de El în viaţa zilnică şi în slujire. 
Oameni ascultători, cuviincioşi, smeriţi, blânzi, care se sacrifică să adune, să jertfească, să dăruiască!

Biserică a lui Hristos, cât încă este ziuă, lucraţi prin Duhul Sfânt, călăuziţi după Scripturi! Să luăm Duh Sfânt şi să slujim prin El!

Cornel HAUREŞ

Luaţi Duh Sfânt! 
Ioan 20:22
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Semnificaţia 
Înălţării 
Domnului Isus 
Hristos la ceruri

 Daniel CRISTINESCU
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Se pare că sărbătoarea Înălţării Domnului Isus Hristos 
este „Cenuşăreasa” sărbătorilor creştine. Dacă ar fi 
să facem o listă cu sărbătorile creştine importante, 
cu siguranţă lista ar începe cu sărbătoarea Naşterii 

Domnului, apoi cu sărbătoarea Învierii, urmate de sărbătoarea 
Coborârii Duhului Sfânt. La Sărbătoarea Naşterii Domnului 
ne amintim de întruparea Domnului Isus Hristos. Naşterea 
Lui înseamnă că Dumnezeu a venit personal pe pământ 
în Persoana lui Isus Hristos. Sărbătoarea Învierii ne dă 
ocazia să reflectăm la moartea, îngroparea şi învierea lui 
Isus Hristos. În astfel de împrejurări, inimile noastre sunt 
copleşite de emoţii, cunoscând greutatea celor întâmplate. La 
sărbătoarea Coborârii Duhului Sfânt ne amintim cu bucurie 
de naşterea Bisericii – trupul lui Hristos. Fără îndoială, aceste 
trei sărbători sunt importante pentru trecutul, prezentul şi 
viitorul nostru. Ele au o importanţă fundamentală pentru 
credinţa creştină. 

Sărbătoarea Înălţării Domnului este deseori uitată de mulţi 
creştini, chiar dacă ea nu este cu nimic mai prejos de celelalte. 
Din punct de vedere biblic, ea are o însemnătate la fel de 
mare ca şi celelalte trei sărbători pomenite mai sus. Care 
este explicaţia că uneori această zi este trecută cu vederea de 
credincioşi? Mulţi cred că Înălţarea Domnului nostru a fost un 
eveniment de o mai mică importanţă decât naşterea, moartea 
şi învierea Lui şi înfiinţarea Bisericii. Într-adevăr, sărbătoarea 
Înălţării Domnului se întâmplă să cadă mereu într-o zi de 
joi, care este o zi de lucru normală. Totuşi, de ce ar trebui 
ca întoarcerea lui Hristos în slavă să aibă o însemnătate mai 
mică decât coborârea Sa la noi din slava cerească?

Potrivit Scripturii, la patruzeci de zile după învierea Lui, 
Domnul Isus „S-a înălţat la cer, şi un nor L-a ascuns din ochii 
[ucenicilor]” (Faptele Apostolilor 1:9). Apoi, doi îngeri le-au 
spus ucenicilor că Isus „S-a înălţat la cer” (Faptele Apostolilor 
1:11).

Din Scriptură reiese că întoarcerea lui Hristos la cer nu a 
fost un eveniment trist nici pentru Mântuitorul, nici pentru 
ucenicii Lui. În Luca 24:53 este scris că „după ce I s-au 
închinat, ei s-au întors în Ierusalim cu o mare bucurie”. 
Cuvintele de rămas-bun ale Domnului lor din noaptea 
trădării Sale nu au fost rostite în zadar. Ucenicii abia atunci au 
înţeles ce a vrut să spună Domnul Isus când le-a zis: „Să nu vi 
se tulbure inima. Aveţi credinţă în Dumnezeu şi aveţi credinţă 
în Mine. În casa Tatălui Meu sunt multe locaşuri. Dacă n-ar fi 
aşa, v-aş fi spus. Eu Mă duc să vă pregătesc un loc. Şi după ce 
Mă voi duce şi vă voi pregăti un loc, Mă voi întoarce şi vă voi 
lua cu Mine, ca, acolo unde sunt Eu, să fiţi şi voi” (Ioan 14:1-3).

Foloasele Înălţării lui Hristos sunt printre cele mai preţioase 
daruri ale Mântuitorului pentru Biserica Sa. Înălţarea 
Domnului este deseori pomenită în crezurile bisericii 
primare. De pildă, Crezul Apostolilor o pomeneşte astfel: „Şi 
S-a înălţat la ceruri şi şade de-a dreapta Tatălui. Şi iarăşi va să 
vină cu slavă, să judece viii şi morţii, a Cărui împărăţie nu va 
avea sfârşit”. De aici reiese că pentru primii creştini învăţătura 
despre Înălţarea Domnului a avut o marea însemnătate. 

Dacă înaintaşii noştri în credinţă au socotit-o de căpătâi, pe 
parcursul istoriei, aceasta a fost, în general, uitată. Haideţi să 
ne gândim la această sărbătoare preţioasă, dar neglijată din 
calendarul creştin.

Făcând acest lucru, vom descoperi şapte motive pentru care 
Înălţarea lui Isus Hristos are o mare însemnătate pentru 
credinţa noastră creştină.

1. Înălţarea lui Hristos este 
o confirmare a faptului că 
lucrarea Sa pământească s-a 
încheiat

Î
n primul rând, Înălţarea lui Isus Hristos ne arată că 
lucrarea pământească necesară pentru mântuirea noastră 
s-a încheiat. Tot ceea ce era necesar pentru ca Hristos să 
ne mântuiască a fost împlinit. Domnul Isus nu mai trebuie 

să facă nicio slujire pe pământ pentru ca noi să putem ajunge 
fii şi fiice ale lui Dumnezeu. După ce a coborât din cer pe 
pământ pentru a ne răscumpăra, Domnul Isus S-a întors în 
slavă pentru a mijloci pentru noi. Dacă S-a coborât din ceruri 
pe pământ cu mare smerenie, El S-a întors la cer biruitor, 
după ce a împlinit tot ce trebuia împlinit pentru mântuirea 
noastră.

În rugăciunea Sa de Mare preot, Domnul Isus a anticipat 
încheierea lucrării Sale pe pământ şi înălţarea Lui în slavă la 
Tatăl: „Eu Te-am proslăvit pe pământ, am sfârşit lucrarea pe 
care Mi-ai dat-o s-o fac. Şi acum, Tată, proslăveşte-Mă la Tine 
Însuţi cu slava pe care o aveam la Tine, înainte de a fi lumea” 
(Ioan 17:4, 5).

Practic vorbind, Înălţarea ar trebui să ne reamintească că, 
dacă Hristos nu mai are nimic de făcut pentru a ne da 
mântuirea, atunci nici noi nu avem nimic de adăugat pentru 
a o dobândi. Mântuirea este deplină odată cu înălţarea 
lui Hristos la ceruri. Prin urmare, nu putem adăuga sau 
scădea nimic din planul de mântuire al lui Dumnezeu pe 
baza strădaniilor noastre. Hristos a făcut totul. Nu trebuie 
să facem nimic pentru a ne câştiga un loc sau pentru a ne 
încredinţa că Dumnezeu ne iubeşte. Hristos a realizat totul 
pentru noi.

2. Înălţarea lui Hristos Isus este o confirmare a 
faptului că El este Domn mai presus de orice domnie 
din toate veacurile

În Efeseni 1:20-21 apostolul Pavel vorbeşte despre puterea 
pe care Dumnezeu a exercitat-o atunci când „L-a înviat [pe 
Hristos] din morţi şi L-a pus să şadă la dreapta Sa, în locurile 
cereşti, mai presus de orice domnie, de orice stăpânire, de 
orice putere, de orice dregătorie şi de orice nume care se 
poate numi nu numai în veacul acesta, ci şi în cel viitor”. 
Mai mult, noi înşine am fost puşi „să şedem împreună în 
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locurile cereşti, în Hristos Isus” (Efeseni 2:6, 7). Prin urmare, 
credincioşii nu numai că se fac una cu Hristos în moartea şi 
învierea lui, ci şi în înălţarea şi biruinţa Lui asupra puterilor 
întunericului. Isus Hristos nu S-a înălţat duhovniceşte, 
lăsându-Şi în urmă trupul şi trecutul Lui ca om, ci S-a înălţat 
în trup, deschizând astfel o cale pentru noi de a fi cu El în veci 
de veci.

Din acest motiv, apostolul Pavel ne cheamă să ne împotrivim 
planurilor celui rău (Efeseni 6:11), fiindcă Hristos l-a biruit pe 
Satana. Puterea Domnului este cea care face cu putinţă acest 
lucru (Efeseni 6:10). Avem şi noi nevoie de această putere, 
fiindcă ne luptăm nu cu carnea şi sângele, ci cu puterile 
întunericului (Efeseni 6:12).

3. Înălţarea lui Hristos a 
făcut cu putinţă lucrarea Lui 
ca Mare Preot la dreapta 
Măririi în ceruri

Un al treilea motiv pentru care Înălţarea lui Hristos 
are o mare însemnătate are legătură cu lucrarea 
Sa din ceruri. Potrivit Scripturilor, Hristos este 
Avocatul nostru, Mijlocitorul nostru şi Marele 

nostru Preot. În 1 Ioan 2:1 citim: „[...] avem la Tatăl un 
Mijlocitor, pe Isus Hristos, Cel neprihănit.” De asemenea, 
avem în Isus Hristos „un Mare Preot însemnat, care a 
străbătut cerurile” (Evrei 4:14). Cu siguranţă, sintagma 
„a străbătut cerurile” se referă la Înălţare; Domnul Isus a 
străbătut cerurile ca să stea la dreapta Tatălui (Evrei 1:3). 

Având în vedere că Hristos este Marele nostru Preot, ce 
foloase avem? Acum putem „să ne apropiem dar cu deplină 
încredere de scaunul harului ca să căpătăm îndurare şi să 
găsim har, pentru ca să fim ajutaţi la vreme de nevoie” (Evrei 
4:16). Fie că ne luptăm cu boala, amărăciunea, trădarea, 
mândria sau descurajarea, ne putem ruga cu încredere 
datorită Domnului nostru înălţat care mijloceşte pentru noi. 

Ori de câte ori se întâmplă să păcătuim şi Satana ne 
osândeşte înaintea lui Dumnezeu, Mântuitorul nostru Cel 
înălţat trăieşte pururi ca să mijlocească pentru noi (Evrei 
7:25). Aşadar, El, ca Avocat, Mijlocitor şi Marele nostru Preot, 
mijloceşte pentru noi înaintea lui Dumnezeu. Mijlocirea Lui 
nu se bazează pe meritele noastre şi nici nu încetează din 
pricina nedesăvârşirilor noastre. Dimpotrivă, ea se bazează pe 
viaţa Lui desăvârşită şi pe sângele Său scump, vărsat pentru 
păcatele noastre.

Apostolul Pavel surprinde bine acest aspect când a scris: 
„Cine va ridica pâră împotriva aleşilor lui Dumnezeu? 
Dumnezeu este Acela care-i socoteşte neprihăniţi! Cine-i 
va osândi? Hristos a murit! Ba mai mult, El a şi înviat, stă la 
dreapta lui Dumnezeu şi mijloceşte pentru noi!” (Romani 
8:33, 34).

4. Înălţarea lui Hristos a 
făcut cu putinţă trimiterea 
Duhului Sfânt

Acceptarea de către Tatăl a jertfei lui Hristos 
pe cruce a făcut cu putinţă trimiterea Duhului 
Sfânt, care să rămână cu Biserica în veac. Acum 
credincioşii au parte de prezenţa şi puterea 

Duhului Sfânt care sălăşluieşte în ei. 

În două împrejurări, Domnul Isus Şi-a pregătit ucenicii pentru 
venirea Duhului Sfânt. În Ioan 14:16, El le-a făgăduit ucenicilor: 
„Şi Eu voi ruga pe Tatăl, şi El vă va da un alt Mângâietor, care 
să rămână cu voi în veac”. Puţin mai târziu, în Ioan 16:7, El le-a 
spus ucenicilor Săi: „Totuşi vă spun adevărul: Vă este de folos 
să Mă duc, căci, dacă nu Mă duc Eu, Mângâietorul nu va veni la 
voi, dar, dacă Mă duc, vi-L voi trimite.”.

Aceste două pasaje au o însemnătate practică pentru noi. A 
fost responsabilitatea lui Hristos Cel înălţat, dar şi a Tatălui, 
să trimită Duhul Sfânt. Duhul lui Dumnezeu locuieşte în noi 
şi rămâne cu noi în veac. Ca ajutor, El ne călăuzeşte în tot 
adevărul (Ioan 16:13). Acest ajutor permanent şi călăuzitor, 
acest Duh al lui Dumnezeu, locuieşte în fiecare credincios. 
Fără înălţarea lui Hristos, nu s-ar fi revărsat Duhul Sfânt care 
sălăşluieşte în noi.

Deoarece, prin Duhul Sfânt, Hristos este prezent în mod 
spiritual cu toţi urmaşii Săi în orice moment, se poate spune 
că El a părăsit pentru o vreme în mod fizic Biserica Sa pentru 
a rămâne cu ea în mod spiritual şi a-Şi îndeplini promisiunea: 
„Şi iată că Eu sunt cu voi în toate zilele, până la sfârşitul 
veacului” (Matei 28:20).

5. Înălţarea lui Hristos a 
făcut cu putinţă înzestrarea 
noastră cu daruri şi slujbe 
spirituale

Naşterea din nou, primirea în inimile noastre a 
tuturor binecuvântărilor mântuirii, înzestrarea 
Bisericii cu toate darurile bogate ale Duhului 
Sfânt, toate acestea depindeau de Înălţarea 

Domnului şi Mântuitorului nostru. 

În Efeseni 4:7-12, apostolul Pavel leagă harul pe care l-am 
primit, cu înălţarea Domnului Isus Hristos. Acest har se referă 
la darurile spirituale, pe care el le descrie în 1 Corinteni 
12, şi la slujitorii înzestraţi ai Cuvântului (Efeseni 4:11). În 
Efeseni 4:8-10, el citează Psalmul 68:18, care este o descriere 
a înălţării triumfale a lui Dumnezeu pe tronul Său după ce 
Şi-a condus poporul din Egipt în Canaan. Apoi, din poziţia 
Lui înaltă la dreapta lui Dumnezeu, Hristos împarte daruri 
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poporului lui Dumnezeu pentru a-l ajuta să crească 
la statura de om mare. Aşadar, noi avem parte de 
triumful ceresc al lui Hristos, primind foloasele ei – în 
special darurile şi slujbele necesare pentru zidirea 
bisericii. 

6. Înălţarea lui Hristos ne 
încredinţează de faptul 
că avem o casă care ne 
aşteaptă sus în ceruri

Î
nălţarea lui Isus Hristos are încă o însemnătate. 
Datorită Înălţării lui Hristos, avem propria casă în 
ceruri – o garanţie că Hristos, capul nostru, ne va 
lua pe noi, mădularele Lui, la Sine în ceruri. Aşadar, 

trupul lui Hristos în ceruri este o garanţie că şi al 
nostru va fi într-o zi acolo. Speranţa noastră nu este 
să trăim o veşnicie ca suflete fără trup, ci cu trupuri 
omeneşti de slavă, înviate, materiale, asemenea trupului 
Domnului Isus. Trupul lui Hristos Cel înviat este 
primul care a ajuns acolo, dar nu şi ultimul. Apostolul 
Pavel scria: „[Hristos] va schimba trupul stării noastre 
smerite şi-l va face asemenea trupului slavei Sale” 
(Filipeni 3:21). Înălţarea lui Hristos oferă credincioşilor 
pace cu privire la ceea ce se află dincolo de această 
viaţă. Ne arată locul în care vom petrece veşnicia. O 
vom petrece cu Hristos în ceruri.

7. Înălţarea lui Hristos 
ne face să tânjim după 
Revenirea Lui pentru a ne 
lua acasă

La înălţarea Domnului Isus, cei doi îngeri au 
spus: „[…] «Bărbaţi galileeni, de ce staţi şi vă 
uitaţi spre cer? Acest Isus care S-a înălţat la cer 
din mijlocul vostru va veni în acelaşi fel cum 

L-aţi văzut mergând la cer»” (Fapte 1:11). Apostolul 
Pavel a scris: „Dar cetăţenia noastră este în ceruri, 
de unde şi aşteptăm ca Mântuitor pe Domnul Isus 
Hristos” (Filipeni 3:20). Înălţarea lui Hristos stârneşte 
în inima noastră un dor după întoarcerea Lui. Deşi în 
prezent El este la dreapta Măririi din cer (Evrei 1:3), 
Domnul Isus Se va întoarce pe pământ pentru a-Şi 
stabili Împărăţia în plinătatea ei şi pentru a-Şi pune 
vrăjmaşii sub picioarele Sale (1 Corinteni 15:24-27). 

Nu e de mirare că tânjim după întoarcerea Împăratului 
nostru! Când Domnul Isus Se va coborî în felul în care 
S-a înălţat, vremurile rele se vor sfârşi, întunericul se va 
risipi şi va răsări Soarele unei noi epoci binecuvântate. 

Concluzie

Chiar dacă este uneori trecută cu vederea de credincioşi, 
Înălţarea Domnului nu este mai puţin importantă decât 
celelalte sărbători. Dimpotrivă, ea are o însemnătate 
la fel de mare ca Naşterea Domnului şi Învierea Lui şi 

sărbătoarea Coborârii Duhului Sfânt. 

Foloasele Înălţării lui Hristos sunt printre cele mai preţioase 
daruri ale Mântuitorului pentru Biserica Sa. Am văzut şapte motive 
pentru care Înălţarea lui Isus Hristos are o mare însemnătate 
pentru credinţa noastră creştină. În primul rând, Înălţarea Lui 
a confirmat că lucrarea Sa pământească s-a încheiat. Apoi, ea 
a confirmat că El este Domn mai presus de toate puterile din 
toate veacurile. În al treilea rând, Înălţarea lui Hristos a făcut cu 
putinţă lucrarea Lui ca Mare Preot la dreapta Măririi în ceruri. 
Apoi, Înălţarea Lui a făcut cu putinţă trimiterea Duhului Sfânt şi 
înzestrarea noastră cu daruri şi slujbe spirituale. De asemenea, 
Înălţarea lui Hristos ne încredinţează de faptul că avem o 
casă care ne aşteaptă în ceruri, ceea ce ne face să tânjim după 
Revenirea Lui pentru a ne lua acasă.

În acest an, cu ocazia sărbătorii Înălţării Domnului (la 40 de 
zile după Înviere), să ne facem timp pentru a cugeta asupra 
însemnătăţii ei, mulţumindu-I Domnului Isus Hristos că mijloceşte 
pentru noi la dreapta Tatălui în ceruri şi că numai prin El „suntem 
mai mult decât biruitori” (Romani 8:37). 
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Aniversare 
Mircea Cioată

Felicitări fratelui Mircea Cioată pentru venerabila 
vârstă de 90 ani împliniţi! Ne bucurăm de 
sănătatea pe care i-a dat-o Domnul, pentru 
slujirea pe care încă o face în adunările mici din 

zonalul Prahova şi pentru râvna în rugăciune pentru 
fraţii slujitori tineri!

Domnul să vă ţină aşa până la capăt! Cu Hristos şi 
pentru Domnul Hristos!

 Cornel HAUREŞ
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Câteva aspecte 
ale relaţiei 
noastre cu
DUHUL SFÂNT

Pentru noi, credincioşii, lucrarea Duhului este 
mai întâi de a ne da viaţa spirituală şi apoi de a ne 
sfinţi şi de a rodi prin vieţile noastre.

■

 Cristian TITIRIŞCĂ
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În relaţia noastră cu Dumnezeu vom fi întotdeauna 
îndatoraţi. Nu va fi niciodată o situaţie când noi să-I 
putem oferi primii ceva, pentru ca apoi să primim 
înapoi vreo „datorie” pe care El cumva să o aibă la noi. 

Apostolul Pavel, când încheie o parte dificilă a epistolei către 
Romani şi ne decoperă conţinutul închinării lui, afirmă „O, 
adâncul bogăţiei, înţelepciunii şi ştiinţei lui Dumnezeu! Cât de 
nepătrunse sunt judecăţile Lui, şi cât de neînţelese sunt căile 
Lui! Şi în adevăr, «cine a cunoscut gândul Domnului? Sau cine 
a fost sfetnicul Lui? Cine I-a dat ceva întâi, ca să aibă de primit 
înapoi?». Din El, prin El, şi pentru El sunt toate lucrurile. A Lui 
să fie slava în veci! Amin” (Romani 11:33-36). 

De aceea, orice relaţie am putea noi să avem cu Dumnezeu, 
este o investiţie „fără profit” din partea lui Dumnezeu, o 
„coborâre”, o umilire, o aplecare a Lui faţă de noi. În relaţia 
cu Duhul Sfânt, El slujeşte  celorlalţi, El dă viaţă tuturor 
şi îi menţine în existenţă (Iov 33:4). În lumea spirituală nu 
poate să existe vreo relaţie a cuiva cu Dumnezeu, dacă nu 
este cauzată de El, menţinută de El şi îndreptată permanent 
spre Dumnezeu. Izvorul oricărei spirtualităţi autentice este 
Dumnezeu Însuşi. De aceea, Domnul Isus afirmă că „orice 
răsad pe care nu l-a sădit Tatăl va fi smuls din rădăcină” (Matei 
15:13). Nu poate exista spiritualitate fără acţiunea directă de 
„sădire” a lui Dumnezeu. El este Autorul, Cauza, Menţinătorul, 
Păstrătorul, dar şi Finalizatorul spiritualităţii şi Scopul tuturor 
celorlalte existenţe create. 

Noi putem participa la glorificarea lui Dumnezeu doar 
prin Duhul Lui, pentru că „Duhul cercetează totul, chiar şi 
lucrurile adânci ale lui Dumnezeu” (1 Cor. 2:10).  Scopul 
Duhului este să-L înalţe pe Tatăl, El descoperă celor 
credincioşi cine este Tatăl: „nouă însă Dumnezeu ni le-a 
descoperit prin Duhul Său”. 

Dumnezeu este minunat în Fiinţa Sa. Nu există nimeni ca El. 
El este unic şi nu are nevoie să fie înălţat de om. Dumnezeu 
nu poate să „Se dezvolte”, El nu cunoaşte grade, El este 
perfect. Şi nimeni nu-L cunoaşte pe Dumnezeu, în toată 
Fiinţa, în afară de Duhul Sfânt şi de Fiul (Matei 11:27). Cu 
toate acestea, în rugăciunea Sa de Mare Preot, Domnul Isus 
spune „Eu Te-am proslăvit pe pământ” (Ioan 17:4). Înţelegem 
deci că, pe pământ, există un mod în care Dumnezeu poate 
fi înălţat, onorat, proslăvit şi că slava lui Dumnezeu este un 
„lucru” important şi preţios pentru Dumnezeu, un „lucru” 
cu greutate, care nu poate fi „dată altuia” (Isaia 42:8) în afara 
Trinităţii. Domnul Isus, la cruce, a adus Tatălui cea mai mare 
lucrare de închinare posibilă. Tatăl a fost Cel pentru care El 
S-a jertfit, voia şi planul Lui au fost ţinta lucrării de la cruce. 
Iar acolo, Domnul Isus Hristos „prin Duhul cel veşnic S-a 
adus pe Sine însuşi jertfă fără pată lui Dumnezeu” (Evrei 
9:14). 

Scriptura ne descoperă că, în condiţia actuală a păcatului, 
omul are o lacună gravă, fiind „lipsit de slava lui Dumnezeu” 

(Romani 3:23). Trăim într-un univers marcat de rău1, care, deşi 
este pătruns de atot-prezenţa lui Dumnezeu, este rebel. În 
această situaţie, suntem învăţaţi să ne rugăm ca pe pământ 
să se facă voia lui Dumnezeu la fel ca în cer, recunoscând 
simultan atât că acum pământul nu este „plin de slava lui 
Dumnezeu”, dar şi că va deveni aşa. Dumnezeu Îşi va supune 
toate lucrurile, iar conflictul actual între El şi forţele ostile Lui, 
va avea un final în care minunăţia gândurilor Lui, frumuseţea 
înţelepciunii dragostei harului Său, dreptatea judecăţilor 
Sale în înlăturarea definitivă a răului şi instalarea eternă a 
binelui, vor fi pe deplin realizate (1 Corinteni 15:28). Dacă 
Dumnezeu nu poate lăsa răul să zburde liber prin univers, ci 
va permanentiza binele, atunci există un proces, un fenomen 
evolutiv, de descoperire a Sa, gradată, în măsura în care 
creaţia Sa devine pregătită pentru a primi această revelaţie 
glorioasă de Sine a lui Dumnezeu. Înţelegem în acest fel 
necesitatea şi importanţa lucrării Duhului: „noi toţi privim cu 
fata descoperită, ca într-o oglindă, slava Domnului, şi suntem 
schimbaţi, în acelaş chip al Lui, din slavă în slavă, prin Duhul 
Domnului” (2 Cor. 3:18). Duhul ne revelează profunzimea 
inepuizabilă a Fiinţei lui Dumnezeu, prin inspiraţia dată 
apostolilor, prin cuvinte vii, pentru ca să putem să-L înţelegem 
pe El. Duhul ne iluminează pentru ca să putem înţelege din ce 
în ce mai bine cine este Tatăl şi cunoscându-L să ne închinăm 
Lui cu bucurie – „ei lăudau pe Dumnezeu” (Fapte 2:47). 
Duhul Se coboară la noi pentru ca să ne ridice la Tatăl. Noi 
Îl putem cunoaşte pe Tatăl numai prin Duhul şi prin Fiul (1 
Corinteni 2:10, Matei 11:27).  

O altă latură a lucrării Duhului are în vedere 
înălţarea Fiului -  „El Mă va proslăvi, pentru că 
va lua din ce este al Meu şi vă va descoperi” 
(Ioan 16:14). Când vorbim despre Duhul Sfânt, 

cuvântul „venire” a Lui la sărbătoarea Cincizecimii, nu 
trebuie să ne facă să credem că, înainte de aceast eveniment 
extraordinar, Duhul nu a fost prezent şi activ pe pământ: de 
fapt, nu a fost posibilă nicicând credinţa în timpul Vechiului 
Testament fără acţiunea directă a Duhului. Însă, la fel ca 
„venirea” Domnului Isus, Duhul „vine” la Cincizecime, 
manifestându-Şi Personalitatea într-o manieră nouă, proaspătă, 
progresiv revelatoare. Această revelaţie, fiind succesivă 
„venirii” Domnului Isus pe pământ (Ioan 16:7), îşi extrage 
seva din Domnul Isus şi Îl are ca ţintă pe Domnul Isus. Nu 
există şi nu va exista pentru om vreo altă revelaţie mai 
importantă decât descoperirea Domnului Isus Hristos prin 
Duhul. De aceea, în economia lui Dumnezeu, este importantă 
succesiunea „venirii” Duhului ca o consecinţă a „venirii” 
Fiului. Atunci când Filip spune „arată-ne pe Tatăl şi ne va fi de 
ajuns”, Domnul Isus răspunde „De atâta vreme sunt cu voi 
şi nu M-ai cunoscut ?” (Ioan 14:8,9). La fel este posibil ca şi 
azi, noi să dorim să-L vedem pe Domnul Isus, dar Duhul să 
ni-L fi descoperit deja. Nu a existat şi nu va exista niciodată 

1 acesta îmbrăcând nu numai răul din natură, ci şi aspectul moral, al 
„libertăţii” neascultării de Dumnezeu. Putem să observăm că este necesară şi 
o clarificare metafizică a naturii exacte a răului (ce poate fi definit sumar ca 
absenţa binelui, dar şi ca o putere împotriva binelui).
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vreo cunoaştere a Persoanei Domnului Isus decât prin Duhul 
Sfânt (1 Cor. 2:12). De aceea, este necesar să încercăm să 
înţelegem că scopul „venirii”, al coborârii Duhului, este în 
primul rând îndreptat spre înălţarea Tatălui şi a Fiului. Putem 
observa acest scop al Duhului şi prin faptul că, în Scriptură, 
numai Trinitatea „suflă” peste om: Tatăl, în Geneza şi atunci 
omul a fost creat (Geneza 2:7); Fiul, când după înviere a suflat 
peste ucenici (Ioan 20:22); şi Duhul, când înviază pe poporul 
Israel (Ezechiel 37:9,10,14). Această „suflare” vorbeşte atât 
despre acţiunea egal dătătoare de viaţă a Duhului, cât şi 
despre intimitatea „venirii” Duhului atât de la Tatăl cât şi de la 
Fiul (Ioan 16:7). 

Pentru noi, credincioşii, lucrarea Duhului este mai 
întâi de a ne da viaţa spirituală şi apoi de a ne sfinţi2 
şi de a rodi prin vieţile noastre. Atunci când este 
vorba despre lucrarea de mântuire a omului3 întreaga 

Sfântă Treime este activă: Tatăl ca Planificator (Efeseni 1:9, 
„după planul pe care-L acătuise în Sine Însuşi”), Fiul ca Acela 
care se aduce pe Sine jertfă (Efeseni 1:7), Duhul ca Acela 
care regenerează, pecetluieşte şi continuă lucrarea Tatălui 
şi a Fiului (Efeseni 1:13,14). Pentru noi este cu adevărat 
surprinzător faptul că  umilinţa este o trăsătură a divinităţii: 
Scriptura subliniază decizia Domnului Isus (Filipeni 2:6-8; 
Evrei 10:7) şi a Duhului de a se supune Tatălui pentru ca 
să poată fi împlinită mântuirea omului - Duhul este trimis 
atât de către Tatăl cât şi de către Fiul (Ioan 14:6; 16:7). Noi 
înţelegem că există şi o a doua (interesantă) trimitere a 
Duhului din partea Fiului. Domnul Isus, după anunţul făcut 
ucenicilor referitor la plecarea Lui la Tatăl, spune că va trimite 
pe Duhul Sfânt ca un alt Mângâietor (Paraclet), de fapt ca un 
Continuator al lucrării Sale pe pământ (Ioan 14 - 16). Putem 
îndrăzni să observăm că „Duhul este Persoana discretă a 
divinităţii”, implementând autoritatea Tatălui prin lucrarea 
Fiului. Este evident deci că Duhul nu a căutat şi nu va căuta să 
se evidenţieze pe Sine, ci întotdeauna Duhul va înălţa pe Tatăl 
şi pe Fiul, iar această slujire are un caracter etern, pentru că 
întotdeauna Duhul va face aceasta. Putem să ne întrebăm 
dacă avem capacitatea de a înţelege o astfel de declinare de 
Sine în favoarea Altora dar, mai presus de înţelegerea noastră, 
nădăjduim să fim şi noi prinşi, existenţial, în acestă spirală a 
închinării, pline de recunoştinţă, faţă de Tatăl şi faţă de Fiul4 
prin Duhul. Pe pământ, procesul acesta de transformare 
a credincioşilor se numeşte sfinţire, în cer se numeşte 

2 este imposibil să putem trăi fără permanenta susţinere a Duhului; naşterea 
din nou, deşi absolut necesară, nu este suficientă în sine pentru a putea trăi 
pentru Dumnezeu. „Dacă trăim prin Duhul, să şi umblăm prin Duhul” 
(Gal.5:25).
3 fiind oameni, suntem la început interesaţi de propria noastră situaţie, 
respectiv suntem interesaţi de mântuirea noastră; după ce devenim însă 
mântuiţi, realizăm că nu noi suntem centrul universului ci Dumnezeu, de 
aceea, pentru orice creştin, trebuie să aibă loc o revoluţie „copernicană” 
în gândire şi trăire, de la sine către divinitate, de la antropocentrism la 
teocentrism.
4 existenţa precede cunoaşterea, nu numai în cazul existenţei biologice ci şi 
în cel al vieţii spirituale; desigur că şi cunoaşterea îmbogăţeşte existenţa însă 
nicidecum nu o poate înlocui - putem trăi spiritual chiar dacă nu înţelegem 
anumite „lucruri” profunde.

beatitudine5. Iar Sursa eternă (şi internă) a acestui proces 
este Duhul, care proslăveşte pe Tatăl şi pe Fiul împreună 
cu noi şi prin noi. Acesta este scopul coborârii Duhului la 
Cincizecime: să ne facă vii spiritual comunicându-ne acele 
trăsături ale divinităţii care ne pot fi transferate şi să ne 
conducă întreaga viaţă la închinare6 (Fapte 2:47a).

„Venirea” Duhului la Cincizecime se adresează şi lucrării 
răului, sau lucrării „fărădelegii” prezente în universul creat7. 
Scriptura ne arată că „toată lumea zace în cel rău” (1 
Ioan 5:19) iar această lume este într-o plină desfăşurare 
de forţe împotriva lui Dumnezeu. Scriptura ne spune că 
„taina fărădelegii a şi început să lucreze; trebuie numai 
ca Cel ce o opreşte8 acum să fie luat din drumul ei” (2 
Tesaloniceni 2:7). Astfel, dacă înţelegem bine, unul dintre 
numele Duhului Sfânt este Restrângătorul, deoarece El, prin 
acţiunea Sa providenţială, restrânge dezvoltarea haotică 
şi necontrolată a răului în lume. De aceea credincioşii nu 
se tem de proliferarea haotică a răului - ei au o ancoră a 
sufletului (Evrei 6:19), au pe Duhul „care rămâne cu ei în 
veac” (Ioan 14:16). Credincioşii nu se înspăimântă de veşti 
care anunţă conflicte iminente majore (Matei 24:6), sau, dacă 
se întâmplă drame în viaţa lor, situaţii care-i pot conduce la 
îngrijorare, ştiu să alerge la rugăciune (Filipeni 4:6; Ps.27:1,3). 
Este Cineva care restrânge manifestarea deplină a răului, atât 
în vieţile noastre, cât şi în întreaga lume. Pentru că „Cel ce 
este în voi este mai mare decât cel ce este în lume” (1 Ioan 
4:4) , de aceea „oricine este născut din Dumnezeu biruieşte 
lumea” (1 Ioan 5:4). Cu siguranţă că nu a existat nici o clipă 
când activitatea Duhului să nu fi condus în cele mai mici 
detalii istoria, contracarând efectele răului şi dăruind tuturor 
oamenilor „mici bucurii ale vieţii” (Fapte 14:16,17). Şi cu 
siguranţă că El va continua această exercitare a controlului 
Său faţă de creaţie, pentru că „al Domnului este pământul cu 
tot ce este pe el, lumea şi cei ce o locuiesc” (Ps.24:1). Acesta 
este fundamentul încrederii noastre: finalul, pentru copiii 
lui Dumnezeu, va fi unul chiar bun. Binele, adică Dumnezeu, 
va învinge. Şi o va face prin Duhul Sfânt. Iar până atunci, în 
slăbiciunea noastră, deşi nu ştim nici măcar să ne rugăm, 
Duhul va mijloci pentru noi, de multe ori într-o manieră 
inexprimabilă (Rom.8:26) şi pentru noi poate de neînţeles 
(Efes.3:20,21).

5 pentru moment prefer acest cuvânt deoarece termenul de glorificare, 
deşi este biblic („vom fi proslăviţi împreună cu El”),  trebuie calificat (şi 
clarificat) pentru a nu se induce ideea greşită a îndumnezeirii, în eternitate, 
a umanităţii - ca fiinţe create, noi ne vom păstra acest statut, de fiinţe create, 
şi în eternitate, chiar dacă ne vom bucura de „şuvoiul desfătărilor” divine 
transmise către noi (Ps.16:11).
6 din nou trebuie să observăm că Duhul ne poate transforma dăruindu-ne 
acele calităţi divine pe care putem să le primim ca fiinţe create şi nu acele 
trăsături unice ale divinităţii. De aceea, glorificarea este reală, dar limitată.
7 pentru noi este o taină de ce, în bunăvoinţa şi omnipotenţa Sa, Dumnezeu a 
permis existenţa răului. Credem că argumentarea libertăţii este o cale posibilă 
de a înţelege problematica teodiceei, dar ne dăm seama că şi aceasta nu 
poate epuiza un posibil răspuns. Ce este cert, este faptul că Dumnezeu ştie să 
instrumenteze răul (fără a-l crea), pentru ca gloria atributelor Sale divine să 
strălucească şi mai mult. 
8 Κατέχω (katechō) - înseamnă şi a reţine, a restrânge
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Ultimul aspect al „venirii” Duhului, 
la care ne vom opri acum, este 
închiderea cercului descendent prin 
„înălţarea” Sa. Având în considerare 

omniprezenţa Sa divină şi dorinţa Duhului de a 
nu Se evidenţia pe Sine, poate să pară nepotrivită 
ideea „înălţării” Duhului. Dar să nu uităm, că 
la fel putem gândi (greşit) şi despre înălţarea 
la cer a Domnului Isus: El este omniprezent ca 
Dumnezeu şi totuşi S-a înălţat la cer şi va reveni 
pe pământ (Fapte 1:11; Apoc.19:11-15). Dacă 
vorbim despre personalitatea divină a Duhului 
atunci este posibil şi ca El să Se ridice la cer. Iar 
noi, dacă înţelegem bine Scriptura, putem să 
vorbim cu rost despre această înălţarea la cer 
a Duhului Sfânt. „Iată, în adevăr, ce vă spunem, 
prin Cuvântul Domnului: noi cei vii, cari vom 
rămânea până la venirea Domnului, nu vom lua-o 
înaintea celor adormiţi. Căci Însuşi Domnul, cu 
un strigăt, cu glasul unui arhanghel şi cu trâmbiţa 
lui Dumnezeu, Se va pogorâ din cer, şi întâi vor 
învia cei morţi în Hristos. Apoi, noi cei vii, care 
vom fi rămas, vom fi răpiţi toţi împreună cu ei, în 
nori, ca să întîmpinăm pe Domnul în văzduh; şi 
astfel vom fi totdeauna cu Domnul. Mângâiaţi-vă 
dar unii pe alţii cu aceste cuvinte” (1 Tesaloniceni 
4:15-17). Biserica va fi înălţată la cer înainte 
de Necazul cel mare9 datorită puterii divine a 
Duhului. Astfel se va încheia o perioadă deosebită 
a lucrării din prezent a Duhului pe pământ. 
Desigur că El va continua să lucreze şi chiar să 
mântuiască oameni chiar şi după ridicarea la cer a 
Bisericii (Apocalipsa 7:13-17), însă o va face într-o 
nouă perioadă a revelaţiei. Până atunci, toţi cei 
credincioşi, îşi doresc să experimenteze cât mai 
curând bucuria revenirii Domnului Isus: „Să ne 
bucurăm, să ne veselim, şi să-i dăm slavă! Pentru 
că a venit nunta Mielului: soţia Lui s-a pregătit” 
(Apoc.19:7). Această dorinţă, a celor credincioşi, 
este o trăsătură a lucrării Duhului în aceia pe 
care i-a născut din nou: „Şi Duhul10 şi Mireasa 
zic: «Vino!». Şi cine aude să zică «Vino!» (Apoc. 
22:17). 

Fie ca tot mai mulţi oameni să ajungă să înţeleagă 
care este scopul coborârii şi lucrării Duhului 
Sfânt şi să ajungă la o relaţie eternă cu Tatăl şi cu 
Fiul! 

9 în înţelegerea noastră, perioada de 7 ani care urmează după 
ridicarea Bisericii la cer (răpirea) este denumită „necaz mare” 
datorită suferinţelor teribile din această perioadă, atât pentru 
evreii credincioşi, cât şi pentru aceia dintre celelalte naţiuni, 
care devin credincioşi după răpirea Bisericii la cer 
10 faptul că în Scriptură, Duhul vorbeşte (în cartea Apocalipsei, 
de câteva ori în Fapte - 8:29; 13:2) etc. evidenţiază (din nou) 
personalitatea Duhului

În data de 24 decembrie 
2022, Biserica Creştină 
dupa Evanghelie,,Elim'', 
din Sighetu Marmaţiei, 

a sărbătorit 30 de ani de la 
intrarea în noua locaţie. 

 Cristian ARDELEAN
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O privire asupra 
botezului cu  
Duhul Sfânt

„Eşti botezat cu 
Duhul Sfânt?”, a 
devenit una dintre 
cele mai răspândite 
şi incomode întrebări 
între credincioşi. În 
spatele ei stau anumite 
înţelegeri teologice care 
determină şi o anume 
trăire creştină. Am 
întâlnit credincioşi care 
nu credeau că au Duhul 
Sfânt, sau, ca să f iu mai 
exact, că nu aveau „încă” 
Duhul Sfânt, după cum 
am întâlnit şi credincioşi 
care credeau că au mai 
mult Duh Sfânt decât 
alţii. Şi unii şi alţii se 
aflau într-o confuzie 
spirituală.

De aceea, învăţătura 
despre botezul cu Duhul 
Sfânt nu este una uşor 
de abordat, pentru 
că ea a produs şi încă 
produce controverse 
înflăcărate între 
credincioşii evanghelici. 
De aceea, am vrea să 
vedem succint ce spune 
Sfânta Scriptură despre 
botezul cu Duhul Sfânt? 
Când are el loc? Cine îl 
primeşte? Cât ţine?

■

 Emanuel RĂDUŢ
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Preliminarii conceptuale

Î
n creştinismul evanghelic, învăţătura despre botezul 
cu Duhul Sfânt este dată de trei curente teologice. Iar 
acestea, din păcate, îi separă pe credincioşi. Este trist 
să constaţi cum credincioşii sunt dezbinaţi tocmai în 

învăţătura despre Duhul Sfânt, în loc să păstreze „unirea 
Duhului, prin legătura păcii” (Efeseni 4:3). 

Primul curent afirmă un botez unic şi care a avut loc exclusiv 
la Cincizecime. De el au avut parte cei prezenţi în Ierusalim, 
iar ceilalţi credincioşi, de-a lungul istoriei, au parte doar 
de binecuvântările acestui botez. În prezent, un credincios 
primeşte Duhul Sfânt, dar nu este botezat, ci doar pecetluit.

Al doilea curent, împărtăşit şi de autor, afirmă un botez 
experimentat de credincios la naşterea din nou. Acesta este 
un act unic în viaţa credinciosului, prin care devine parte din 
Trupul Domnului Isus Cristos, Biserica. Nu este un alt botez, 
repetat faţă de cel de la Cincizecime, ci acelaşi botez prin 
care credinciosul este inclus în ceea ce Duhul Sfânt a realizat 
la Cincizecime, şi anume, Biserica.

Cel de-al treilea, destul de răspândit, afirmă un botez distinct 
de naşterea din nou, ulterior acesteia, ca o experienţă 
superioară şi obligatorie. Acesta se primeşte în urma 
stăruinţei după Duhul Sfânt, conform înţelegerii pe care o dau 
textului din Luca 11:13, şi este dovedit prin semnul vorbirii în 
limbi, care este obligatoriu pentru confirmarea botezului. Şi 
asta îi duce foarte uşor pe credincioşi în sfera experienţelor 
emoţionale, extatice, mistice.

Dintru-nceput trebuie specificat că botezul cu Duhul Sfânt nu 
are nicio legătură cu botezul în apă. Vorbim de două botezuri 
distincte. Biblic, botezul cu Duhul Sfânt ar trebui să preceadă 
botezul în apă. 

Astfel, ca să înţelegem doctrina despre botezul cu Duhul 
Sfânt, trebuie să ştim de la început pe ce linie teologică 
mergem. Şi în discuţiile cu alţi credincioşi, de asemenea 
trebuie avută în vedere linia teologică a fiecăruia. Deşi aveam 
aceeaşi Scriptură, se pare că nu vorbim toţi „aceeaşi limbă”. 

Prezentarea botezului

Botezul (gr. βαπτιζο/baptizo) cu Duhul Sfânt este 
menţionat doar de şapte ori în Noul Testament. 
Sintetizate, aceste referinţe biblice arată cinci 
lucruri despre botezul cu Duhul Sfânt. În primul 

rând, botezul cu Duhul Sfânt i-a fost descoperit lui Ioan 
Botezătorul: „Cel ce m-a trimis să botez cu apă mi-a zis: ‹Acela 
peste care vei vedea Duhul coborându-Se şi oprindu-Se este Cel 
ce botează cu Duhul Sfânt.›” (Ioan 1:33). Şi Ioan Botezătorul 
L-a identificat, când a mărturisit că Acela despre care i s-a 
spus lui este Domnul Isus Cristos: „El vă va boteza cu Duhul 
Sfânt şi cu foc.” (Matei 3:11, Marcu 1:8, Luca 3:16). Şi astfel, 
în al doilea rând, Ioan a prevestit botezul cu Duhul Sfânt în 
legătură cu Domnul Isus Cristos. Domnul Isus a fost Acela 

peste care a coborât Duhul Sfânt în chip de porumbel 
(Matei 3:16, Marcu 1:10, Luca 3:22), după cum însuşi Ioan 
mărturiseşte: „Am văzut Duhul coborându-Se din cer ca un 
porumbel şi oprindu-Se peste El. [...] Şi eu am văzut lucrul acesta 
şi am mărturisit că El este Fiul lui Dumnezeu.” (Ioan 1:22, 24). 

În al treilea rând, botezul cu Duhul Sfânt a fost făgăduit de 
însuşi Domnul Isus: „Pe când Se afla cu ei, le-a poruncit să nu 
se depărteze de Ierusalim, ci să aştepte acolo făgăduinţa Tatălui, 
‹pe care›, le-a zis El, ‹aţi auzit-o de la Mine. Căci Ioan a botezat 
cu apă, dar voi, nu după multe zile, veţi fi botezaţi cu Duhul 
Sfânt.›” (Faptele Apostolilor 1:4-5). Iar „făgăduinţa Tatălui” s-a 
împlinit peste doar zece zile, la coborârea Duhului Sfânt din 
ziua Cincizecimii (Faptele Apostolilor 2:1-21). În faţa mulţimii 
adunate în Ierusalim, apostolul Petru confirmă împlinirea 
promisiunii primite: „Dumnezeu a înviat pe acest Isus, şi noi toţi 
suntem martori ai Lui. Şi acum, odată ce S-a înălţat prin dreapta 
lui Dumnezeu şi a primit de la Tatăl făgăduinţa Duhului Sfânt, a 
turnat ce vedeţi şi auziţi.” (v. 32-33). În camera de sus, Domnul 
Isus le-a spus ucenicilor că „vă este de folos să Mă duc; căci, 
dacă nu Mă duc Eu, Mângâietorul nu va veni la voi; dar, dacă Mă 
duc, vi-L voi trimite” (Ioan 16:7). Pentru că „Duhul Sfânt încă 
nu fusese dat, fiindcă Isus nu fusese încă proslăvit” (Ioan 7:39). 
Aşadar, Domnul Isus trebuia să îşi încheie lucrarea mesianică 
(prin moartea, îngroparea şi învierea Sa) şi să se întoarcă la 
Tatăl, pentru ca apoi Duhul Sfânt să coboare în credincioşi şi 
să rămână în ei şi cu ei.

În al patrulea rând, botezul cu Duhul Sfânt a fost împlinit, 
după cum mărturiseşte apostolul Petru: „mi-am adus aminte 
de vorba Domnului, cum a zis: ‹Ioan a botezat cu apă, dar voi 
veţi fi botezaţi cu Duhul Sfânt.›” (Faptele Apostolilor 11:16). 
Mărturia apostolului Petru, în faţa apostolilor şi a fraţilor din 
Ierusalim, a fost aceea că Dumnezeu a deschis uşa Evangheliei 
şi neamurilor. Domnul Isus nu era doar al evreilor, este şi al 
neamurilor (naţiunilor). Şi mărturia lui este una puternică, 
pentru el fiind un semn ca să înţeleagă că Dumnezeu a dat 
mântuirea şi neamurilor: „cum am început să vorbesc, Duhul 
Sfânt S-a coborât peste ei ca şi peste noi la început” (v. 15). Iar 
concluzia apostolului, prezentată în faţa celor din Ierusalim, 
este clară: „Dumnezeu le-a dat acelaşi dar ca şi nouă, care am 
crezut în Domnul Isus Cristos” (v. 17). Adică, şi neamurile au 
primit Duhul Sfânt şi mântuirea ca şi evreii, pentru că „în 
adevăr, nu este nicio deosebire între iudeu şi grec; căci toţi au 
acelaşi Domn, care este bogat în îndurare pentru toţi cei ce-L 
cheamă” (Romani 10:12), „căci, în Cristos Isus, nici tăierea 
împrejur, nici netăierea împrejur nu sunt nimic, ci a fi o făptură 
nouă” (Galateni 6:15). 

Şi, în cele din urmă, toate cele de mai sus conduc spre 
marele adevăr că botezul cu Duhul Sfânt este primit de 
credincioşi: „Noi toţi, în adevăr, am fost botezaţi de un singur 
Duh, ca să alcătuim un singur trup, fie iudei, fie greci, fie robi, fie 
slobozi; şi toţi am fost adăpaţi dintr-un singur Duh.” (1 Corinteni 
12:13). Deci, „botezul cu Duhul Sfânt este acea operaţie divină 
care îl aşează pe credincios în Trupul lui Cristos” (William 
MacDonald). Domnul Isus este „Botezătorul care cufundă pe 
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fiecare credincios în Duh şi îl uneşte cu ceilalţi credincioşi” (John 
MacArthur). De aceea, „nu poate exista credincios care să nu 
fi fost botezat în Duh, după cum nu poate exista mai mult de un 
botez în Duh, altfel devine de neînţeles însăşi ideea de unitate a 
Trupului lui Cristos”, pentru că „credincioşii au fost botezaţi cu 
toţi în Duh şi fac deci parte dintr-un singur Trup”, iar „aceasta nu 
este o experienţă pe care s-o căutăm, ci o realitate de recunoscut” 
(John MacArthur). Apostolul Pavel spune că toţi corintenii 
fuseseră botezaţi cu (în) Duhul Sfânt, dar nu toţi vorbeau 
în limbi (12:30). Iată o dovadă de netăgăduit a faptului că 
vorbirea în limbi nu este un semn indispensabil botezului 
cu Duhul Sfânt, aşa cum proclamă unii credincioşi. Iar cei 
botezaţi sunt şi „adăpaţi dintr-un singur Duh”, adică Duhul 
Sfânt locuieşte deplin în ei. Deci, nu doar că cei credincioşi 
devin, prin Duhul Sfânt, parte (membre) din Trupul Domnului 
Isus, ci Însuşi Duhul Sfânt vine şi locuieşte permanent în ei. 

Din aceste şapte texte, primele şase arată evenimentul 
botezului, sau împlinirea lui, iar ultimul arată scopul botezului, 
sau cuprinderea lui. Prin acest botez s-au pus bazele Bisericii 
Domnului Isus Cristos, pentru că toţi credincioşii au fost, şi 
sunt, botezaţi în acest botez pentru a forma Trupul Domnului 
Isus care este Biserica. 

Primirea Duhului

Creştinii după Evanghelie cred şi mărturisesc că 
botezul cu Duhul Sfânt este legat de naşterea 
din nou. Ei afirmă că „lucrarea Duhului Sfânt în ce-i 
priveşte pe cei ce au crezut în Domnul Isus este de 

a-i transforma pe credincioşi prin naşterea din nou (regenerare) 
în asemănarea chipului Domnului Isus Cristos”, iar „Duhul 
Sfânt botează pe toţi cei ce cred, în Trupul Lui Cristos – Biserica, 
în momentul întoarcerii lor la Dumnezeu, şi îi pecetluieşte” 
(Mărturisirea de Credinţă a Bisericii Creştine după 
Evanghelie, 2011).

În învăţătura Noului Testament, vedem cum primeşte un 
credincios Duhul Sfânt. În primul rând, Duhul Sfânt este 
oferit de Dumnezeu, pentru că „dragostea lui Dumnezeu 
a fost turnată în inimile noastre prin Duhul Sfânt care ne-a 
fost dat” (Romani 5:5). Şi astfel, „trupul [nostru] este Templul 
Duhului Sfânt, care locuieşte în [noi] şi pe care [L-am] primit 
de la Dumnezeu” (1 Corinteni 6:11, 19-20). Şi tocmai de 
aceea suntem îndemnaţi „să nu [întristăm] pe Duhul Sfânt 
al lui Dumnezeu, prin care [am] fost pecetluiţi pentru ziua 
răscumpărării” (Efeseni 4:30). Pentru că noi „cunoaştem că 
rămânem în El şi că El rămâne în noi prin faptul că ne-a dat din 
Duhul Său” (1 Ioan 4:13).

Apoi, Duhul Sfânt este primit de credincios: „pocăiţi-vă... apoi 
veţi primi darul Sfântului Duh” (Faptele Apostolilor 2:38). Şi 
se primeşte prin credinţă: „aţi primit voi Duhul Sfânt când aţi 
crezut?” (Faptele Apostolilor 19:2), fără fapte: „prin faptele 
Legii aţi primit voi Duhul, ori prin auzirea credinţei?” (Galateni 
3:2) şi în urma auzirii Evangheliei: „aţi auzit cuvântul adevărului 
(Evanghelia mântuirii voastre), aţi crezut în El şi aţi fost pecetluiţi 

cu Duhul Sfânt” (Efeseni 1:13-14). Dar tocmai Duhul Sfânt 
ne luminează ca să putem primi Evanghelia: „În adevăr, 
Evanghelia noastră v-a fost propovăduită nu numai cu vorbe, ci 
cu putere, cu Duhul Sfânt şi cu o mare îndrăzneală. Căci ştiţi că, 
din dragoste pentru voi, am fost aşa printre voi. Şi voi înşivă aţi 
călcat pe urmele mele şi pe urmele Domnului, întrucât aţi primit 
Cuvântul, în multe necazuri, cu bucuria care vine de la Duhul 
Sfânt...” (1 Tesaloniceni 1:5-6). Naşterea din nou este lucrarea 
supranaturală a Duhului Sfânt, care foloseşte Scriptura ca să 
ne nască din apă şi din Duh, adică născuţi din nou (Ioan 3:3-5).   

Iar în final, Duhul Sfânt este confirmat de apartenenţă, pentru 
că „dacă n-are cineva Duhul lui Cristos, nu este al Lui... şi voi... aţi 
primit un duh de înfiere” (Romani 8:9, 15). Iar „pentru că sunteţi 
fii, Dumnezeu ne-a trimis în inimă Duhul Fiului Său” (Galateni 
4:6). Şi „însuşi Duhul adevereşte împreună cu duhul nostru că 
suntem copii ai lui Dumnezeu” (Romani 8:26). Dacă nu avem 
Duhul Sfânt, nu putem să fim copii ai lui Dumnezeu. 

Dumnezeu botează cu Duhul Sfânt pe orice credincios născut 
din nou şi-l adaugă la familia Sa. 

Principii doctrinare

Sunt necesare şi câteva aplicaţii finale. Din învăţătura 
Scripturii, înţelegem trei lucruri despre botezul cu 
Duhul Sfânt. Înţelegem că Duhul Sfânt se primeşte 
în momentul convertirii şi nu ulterior lui sau în 

etape. Noi credem că Duhul Sfânt a coborât o singură dată, 
la Cincizecime, şi de atunci locuieşte în fiecare credincios 
de-a lungul istoriei. De aceea respingem orice învăţătură a 
valurilor revărsării Duhului în istorie, sau aşa-zisele „mini 
Rusalii”. Şi nici nu mai aşteptăm vreo altă revărsare de Duh. 
Iar trezirile spirituale nu sunt revărsări de Duh. A existat o 
singură coborâre a Duhului Sfânt la Cincizecime. Şi atât! Iar 
odată cu naşterea din nou credincioşii experimentează cinci 
lucrări făcute de Duhul Sfânt în mod instantaneu, simultan 
şi irepetabil: botezul cu Duhul Sfânt, prezenţa Duhului Sfânt, 
naşterea din Duhul Sfânt, pecetluirea cu Duhul Sfânt, ungerea 
cu Duhul Sfânt, precum şi o lucrare începută simultan cu 
celelalte, dar progresivă, plinătatea Duhului Sfânt.

Apoi, Duhul Sfânt locuieşte permanent în credincios şi nu 
până la o vreme sau sezonier. Credinciosul are siguranţa 
mântuirii, ştie că din mâna Tatălui şi a Domnului Isus nu-l va 
smulge nimeni şi nimic din lumea aceasta (Ioan 10:28-29). De 
aceea, şi Duhul Sfânt „va rămâne cu [noi] în veac... căci rămâne 
cu [noi] şi va fi în [noi]” (Ioan 14:16-17). Sunt credincioşi care, 
atunci când greşesc (păcătuiesc), intră în panică, susţinând 
că i-a părăsit Duhul Sfânt. Dar, cum ştim când greşim dacă 
nu chiar Duhul este Acela care ne cercetează şi ne spune 
asta? Şi cum ne putem pocăi de greşeala făcută, dacă nu mai 
avem Duhul Sfânt? E un nonsens. Duhul Sfânt poate fi minţit 
(Faptele Apostolilor 5:3), întristat (Efeseni 4:30), stins (1 
Tesaloniceni 5:19), dar El nu părăseşte pe credincios. Altfel, ar 
fi cu neputinţă revenirea celui căzut în părtăşia cu Dumnezeu. 
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Iar în final, Duhul Sfânt locuieşte pe de-a-ntregul în credincios şi nu parţial sau pe bucăţi. Nici la umplerea cu Duhul Sfânt 
nu vine mai mult din El. Avem deja Persoana Lui în noi, care se manifestă mai mult. El ne umple mai mult pe măsură ce noi 
ne golim mai mult de noi înşine, ca să ne stăpânească El. Dumnezeu Tatăl este Dumnezeu pentru noi, Domnul Isus a fost 
Dumnezeu printre noi, iar Duhul Sfânt este Dumnezeu în noi. Ia noi am primit Duhul Sfânt când am crezut în Domnul Isus şi, 
de atunci, locuieşte în noi, aducându-ne în părtăşia atât cu Tatăl şi cu Fiul, cât şi unii cu alţii. 

***

Botezul cu Duhul Sfânt se primeşte şi se trăieşte într-o viaţă nouă. Şi putem spune şi noi, împreună cu apostolul Pavel, „şi eu 
am Duhul lui Dumnezeu” (1 Corinteni 7:40), pentru că suntem botezaţi cu (în) Duhul Sfânt. 

Aşadar, singurul botez cu Duhul Sfânt menţionat în Biblie este actul plin de har al Duhului când vine să locuiască în cel 
credincios în momentul naşterii din nou. 

Cine îşi iubeşte viaţa, o va pierde, şi cine îşi urăşte viaţa în lumea aceasta, o va păstra pentru viaţa veşnică”.  
Ev. Ioan 12:25.

Pornind de la versetul menţionat, şi sub călăuzirea Duhului Sfânt, în data de 22.aprilie.2023, la Cisnădie 
a avut loc conferinţa regională de tineret. Conferinţa a fost organizată cu multă pasiune, dăruire şi 

minuţiozitate de către fraţi din Biserica „Betel", Sibiu, în colaborare cu fratele Ema Dobrin, din Cisnădie.

La conferinţă au participat în număr de 343 de tineri, din localităţile Sibiu, Cisnădie, Cluj, Mediaş, Braşov, Codlea, 
Holbav, Făgăraş, Răşinari, Târgu Jiu, Satu-Mare şi Timişoara. 

Mesajul cu titlul „Pasiune pentru Hristos" a fost vestit de fratele Ema Dobrin, care a fost precedat de un timp de 
închinare în duh şi adevăr, un moment de încurajare din Cuvânt din partea fratelui Razvan Neagu, şi două interviuri 
susţinute de doi tineri (băiat şi o fată), iar scopul principal al întregii întâlniri a fost acela de a-i motiva pe tineri la o 
viaţă de sfinţire, umblare şi dedicare cu pasiune din toată inima pentru Mântuitorul nostru Isus Hristos.

După încheierea întâlnirii, tinerii din fiecare zonă au putut să viziteze oraşul Sibiu, după care au avut un timp 
binecuvântat în părtăşie şi cunoaştere la o sală de sport în care au avut loc activităţi sportive.

Nu în ultimul rând, o parte dintre tinerii participanţi din zonele şi localitatile menţionate, în următoarea zi, duminică, 
au participat la un timp de închinare, părtăşie şi slujire din Cuvânt, la bisericile din Cisnădie, Sibiu şi Cluj.

În încheiere, putem spune că am avut un 
timp binecuvântat de zidire spirituală, iar 
pentru aceasta îi suntem recunoscători 
Domnului nostru Isus Hristos, şi, 
bineînţeles, organizatorilor şi tuturor 
tinerilor participanţi.

 Mihai GIURCHIŢĂ

Conferinţă regională tineri, Cisnădie
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Modestia este o virtute deloc atractivă pentru om 
câtă vreme preocuparea pentru propria persoană 
îl intoxică cu gânduri de mărire, iar contextul 
de supravieţuire în care trăieşte îi alimentează 

spiritul de concurenţă şi îl împinge spre exagerarea propriilor 
calităţi în defavoarea oponenţilor. Creştinii sunt avertizaţi 
să nu se lase fascinaţi de aroganţa oamenilor din lume şi să 
urmeze exemplul de modestie al maestrului lor, Domnul Isus 
Cristos.

Într-o împrejurare în care fariseii din audienţă erau îngrijoraţi 
că Domnul nu punea preţ pe regulile ritualice, prin care ei se 
protejau de orice necurăţie ce ar putea să le intre în gură, şi 
mânca cu mâinile nespălate, Domnul îi avertiza pe ascultătorii 
săi că „nu ce intră în gură îl spurcă pe om, ci ceea ce iese din 
gură” (Mt. 15:10-11). Lucrurile ce intră în gură sunt în cele 
din urmă lepădate în hazna, dar ce iese din gură nu se mai 
poate întoarce, produce efecte şi va fi judecat de oameni şi 
de Dumnezeu. Dacă ies cuvinte nepotrivite, vinovatul va fi 
sancţionat pentru daunele produse între semeni. Aşa cum au 
făcut cuvintele lui Petru, şi cuvintele noastre pot fi o piatră 
de poticnire, împiedicând oamenii să-şi împlinească slujba 
(Mt. 16:21-28). Avertismentul lui Iacov este că, păzindu-ne 
vorbirea, putem să ajungem desăvârşiţi, pentru că acesta 
este domeniul cel mai dificil de controlat (Iac. 3:2). Creştinii 
trebuie să se distingă în toate privinţele, atât în credinţă, în 
vorbire şi în cunoaştere, cât şi în binefacere (2 Cor. 8:7).

Întâi voi sublinia câteva aspecte ale vorbirii unde 
modestia este absentă. Aroganţa se manifestă prin vorbire 
în exces: prin minciună, prin lăudăroşie, prin batjocură şi prin 
autojustificare.

Minciuna

Î
n lumea de astăzi nu contează adevărul, ci să faci 
credibilă cu orice preţ varianta pe care o susţii. Pentru 
asta ţi se permite să foloseşti orice strategie. Mijlocirea 
instrumentelor electronice facilitează crearea unor 

avataruri virtuale, paralele cu realitatea. Cum ar trebui să fie 
creştinii în veacul acesta ateu atât de preocupat de imaginea 
de sine, când oamenii se umflă în pene şi se laudă cu toate 
nimicurile? 

Profetul Ieremia a semnalat situaţia contemporanilor săi 
care trăiau o viaţă duplicitară, adică erau imorali şi chiar se 
i închinau lui Baal, dar îndrăzneau să se închine şi la Templu 
ca să pretindă izbăvirea lui Dumnezeu (Ier. 7:10-11). Aici 
este sesizat conflictul dintre ortodoxie (gândirea corectă) 
şi ortopraxie (purtarea corectă). Domnul a invocat acest 
text revelat lui Ieremia când i-a scos din Templu pe falşii 
închinători ce foloseau incintele sacre pentru comerţ ilicit 
(Mt. 21:12-13). Preocuparea pentru formele cultice, oricât de 
costisitoare ar fi acestea, sunt adeseori preferate unei vieţi 
responsabile care să urmărească idealurile lui Dumnezeu, 
moralitatea şi virtuţile aşteptate de Duhul Său. Evreii antici 
au fost adeseori surprinşi de profeţi să audă că excesul de 
zel în ritualuri şi jertfe îl lăsau pe Dumnezeu dezamăgit de 
lipsa preocupării pentru valorile Împărăţiei Sale. Profetul 
Amos înregistra greaţa lui Dumnezeu cu privire la sărbătorile 
şi jertfele evreilor din Regatul de Nord câtă vremea trăiau 
în idolatrie şi nelegiuire (Amos 5:21-24). Profetul Mica 
evidenţia aşteptarea lui Dumnezeu după dreptate, îndurare şi 
smerenie, în ciuda miilor de berbeci aduşi jertfă şi torentelor 
de untdelemn aduse ofrandă (Mica 6:6-8). Isaia numea starea 
nesecondată de o trăire morală prin expresia „cinstire cu 

Modestia 
în vorbire
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buzele” (Is. 29:13), iar Domnul Isus semnala aceeaşi situaţie 
şi între contemporanii săi (Mt. 15:8-9). Domnul Isus vorbea 
despre această situaţie întâlnită în poporul lui Dumnezeu, 
când oameni cu pretenţia că profeţeau şi făceau minuni riscau 
să nu fie declaraţi necunoscuţi de Dumnezeu la Judecata 
Finală (Mt. 7:15-23).

Aşadar, ca să nu fie înşelătoare, vorbirea publică a creştinului 
trebuie susţinută de o practică pe măsura celor pretinse, 
crezute şi vorbite. Prin natura slujirii lor, unii creştini sunt mai 
vocali decât alţii, dar ori de câte ori se manifestă prin vorbire, 
indiferent care este mărturia aceasta, trebuie să ţină minte 
că aşteptarea lui Dumnezeu este ca mărturia să fie susţinută 
de un comportament pe măsura cuvintelor. Apostolul Pavel 
ştia că înfrânarea trupului său era o necesitate pentru a da 
greutate cuvintelor sale (1 Cor. 9:26-27). Oricât de ciudat 
ni s-ar părea interdicţia de a minţi apare des în epistolele 
pauline şi avertismentele date celor care recurg la minciună 
nu sunt puţine. Cine minte demonstrează că nu s-a dezbrăcat 
încă de omul cel vechi spune Pavel colosenilor (Col. 3:9-10). 
Profetul Ioan avertizează că mincinoşii sfârşesc indubitabil în 
moartea a doua (Apoc. 21:8; 22:15).

Lăudăroşia

Oamenii îşi extrag resursele pentru stima de 
sine din înfăţişarea lor, din realizările lor, din 
posesiunile lor şi, mai rar, din caracterul lor. Ca 
să-şi maximizeze avantajul, oamenii recurg adesea 

la exagerarea unor false sau minione calităţi sau la intoxicarea 
mediului cu relatări despre puţinele calităţi pe care le deţin. 
Poporul antic al lui Israel este surprins de profeţi în diverse 
instanţe în care pretindeau despre ei înşişi că aveau calităţi 
pe care nu le deţineau de fapt. Contemporanii lui Ieremia 
se considerau înţelepţi pentru că aveau Legea Domnului, 
dar Moise i-a învăţat că păzirea Legii aducea înţelepciune 
poporului (Deut. 4:6), nu dispreţuirea ei (Ier. 8:8). Se 
considerau iubiţi de Dumnezeu şi, din acest motiv, imposibil 
de înfrânt de duşmanii lor (Ier. 21:13), deşi trăiau mai rău 
decât păgânii. Se lăudau cu victoriile lor militare de parcă 
Dumnezeu nici nu exista (Amos 6:13). Au mers până acolo 
încât pretindeau că aveau încheiat un legământ cu moartea 
(Isaia 28:15), de parcă nu Dumnezeu deţinea controlul 
asupra morţii. În exil, au îndrăznit să-i recunoască pe unii 
autoproclamaţi profeţi drept mesageri ai lui Dumnezeu, deşi 
Dumnezeu nu se asocia cu ei şi nu Dumnezeu i-a chemat la 
slujbă (Ier. 29:15). 

Domnul Isus l-a dat ca exemplu negativ pe fariseul care 
se ruga pompos, pretinzând că a îndeplinit standardul înalt 
al Legii lui Dumnezeu şi merita îndurările Lui, nu cum era 
vameşul de lângă el, complet nemeritoriu (Luca 18:9-14). 
Putem ajunge să ne lăudăm chiar şi cu faptele noastre bune 
ca fariseul la rugăciune, deşi condiţia lui de om păcătos nu 
era diferită de a colectorului de taxe care, spre deosebire de 
el, se bătea cu pumnii în piept plângând pentru păcatele sale. 
Un alt cărturar s-a autoinvitat să devină ucenicul Domnului 
Isus, numai ca să fie descurajat pe motiv că îi va lipsi confortul 

cu care s-a obişnuit (Mt. 8:18-20). Cu privire la rugăciune, 
Domnul Isus ne avertizează să evităm modelul păgân de 
afişare publică şi cu multe cuvinte, preferând în schimb 
rugăciunea privată şi cu puţine cuvinte (Mt. 6:5-15).

Prietenii lui Iov au pretins o înţelepciune superioară lui Iov şi 
lui Dumnezeu, şi când luau cuvântul îi umileau pe preopinenţii 
lor, recurgând adesea la atacul la persoană. Dumnezeu i-a 
făcut de ruşine pe toţi când a luat cuvântul la urmă. Nu există 
limită pentru limbajul respectuos şi diferenţial, dar acesta 
trebuie deprins. Pavel ne învaţă în Romani 12:10 să concurăm 
unii cu alţii în respect şi politeţe.

O formă mai insidioasă de trufie întâlnită printre creştini 
apare când vorbesc cu admiraţie nedisimulată despre 
realizările, sau chiar despre suferinţele lor. Totuşi, nu ne 
putem lăuda cu darurile lui Dumnezeu. De exemplu, pe unii 
Domnul i-a scăpat de parazitism social, de lenevie, de hoţie şi 
de altele, i-a învăţat să muncească onest şi să se mulţumească 
cu puţin şi acum au spor la economisire, nu îşi pot permite 
să se laude că sunt isteţi şi buni administratori. Pavel avertiza 
că a fost atras el însuşi în această cursă şi o califica drept o 
nebunie (2 Cor. 11-12). Atunci când lipsesc lăudătorii, omul se 
laudă singur. Ca să evităm aşa ceva, ar fi mai bine să-i cinstim 
noi pe fraţii noştri cu tact şi cu măsură. Dacă nu o facem 
noi, le punem înainte o piatră de poticnire şi se vor lăuda 
singuri, spre dezamăgirea noastră a tuturor şi a Domnului. Şi 
aici trebuie să avem grijă, pentru că există o limită pe care 
nu avem voie să o trecem: atunci când respectul pentru o 
persoană ajunge să ne despartă de alţi fraţi ai noştri. Aşa se 
întâmpla în Corint, unde adunarea se împărţise pe criterii de 
loialitate faţă de Pavel, Petru, Apollo sau Cristos.

Sub presiunea unor emoţii puternice, putem ajunge să 
promitem lucruri măreţe Domnului, aşa cum a făcut şi Petru 
fără a ajunge să le şi împlinească (Luca 22:33-34). Eclesiastul 
vorbea despre unii credincioşi care aruncau cu juruinţe sub 
puternica impresie a sentimentului religios şi, când ieşeau 
din Templu, uitau ce au promis, numai ca să atragă mânia lui 
Dumnezeu (Ecl. 5:1-7). Apostolul Iacov îi mustră pe creştinii 
bogaţi care, sub presiunea înavuţirii, făceau planuri ce îl 
excludeau pe Dumnezeu şi întrajutorarea frăţească. Lor 
apostolul le recomandă să evite lăudăroşia de acest fel şi să 
se supună providenţei lui Dumnezeu în acţiune (Iac. 4:13-17). 
Mercantilismul creştin este o absurditate.

Un ultim aspect care frizează aroganţa în vorbire este 
folosirea multor cuvinte pe lângă un simplu „Da” sau 
„Nu” pentru a transmite certitudinea (Mt. 5:33-37). Petru 
s-a lepădat de Domnul şi a făcut circ din refuzul său de a 
recunoaşte orice asociere cu Isus (Mt. 26:69-75).

Batjocura

Vorbirea denigratoare este instrumentul folosit 
pentru a pretinde superioritatea asupra altui 
om prin intermediul remarcilor subiective care 
exagerează şi înfierează greşelile, uneori imaginare, 

ale opozantului. Bogatul crescător de animale din Maon, 
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Nabal, a refuzat să-i trimită lui David o parte din bucatele cu 
care sărbătorea tunderea oilor, deşi oamenii lui David l-au 
sprijinit cu paza turmelor. Acestei greşeli a nerecunoştinţei 
i-a adăugat-o pe cea a vorbirii denigratoare când a trimis 
prin solii lui David următoarele cuvinte: „Cine este David 
şi cine este fiul lui Işai? Astăzi sunt mulţi slujitori care fug 
de la stăpâni. Să-mi iau eu pâinea, apa şi vitele mele, pe care 
le-am tăiat pentru tunzătorii mei şi să le dau unor oameni 
care sunt de nu ştiu unde?” (1 Sam. 25:10-11) Ceea ce l-a 
deranjat pe David a fost tăişul cuvintelor şi acuza că a fugit 
de la stăpân ca un sclav, ori el a fugit să-şi scape viaţa. Deşi a 
fost tentat să-şi facă singur dreptate şi să-l execute pe Nabal, 
soţia acestuia a mijlocit cu succes pentru soţul ei şi David l-a 
iertat de insolenţa lui.

Regele iudeu Amaţia a trimis solie regelui israelit Ioas, dar 
acesta îi trimite un avertisment printr-o parabolă ca să-l 
convingă să renunţe la planurile sale de invazie: „Spinul din 
Liban a trimis să spună cedrului din Liban: «Dă pe fiica ta de 
nevastă fiului meu!» Şi fiarele sălbatice din Liban au trecut 
şi au călcat spinul în picioare” (2 Regi 14:9). Aroganţă era 
de ambele părţi, dar de data aceasta regele israelit a avut 
dreptate şi Amaţia s-a întors acasă înfrânt. Ioas îl considerase 
pe Amaţia dintr-o clasă inferioară, cu totul nedemnă de 
teapa lui.

Suferinţa cauzată de cuvintele cuiva nu este de lepădat. Ea 
este cu atât mai mare cu cât cel ce le proferează este mai 
apropiat sau mai drag victimei. Iov era afectat de cuvintele 
batjocoritoare spuse de tinerii lipsiţi de orice vrednicie 
(Iov 30:1-11). După ce a fost erou naţional pus în şlagărele 
poporului, David este afectat de cuvintele celor care îl 
batjocoresc şi îl atacă precum leii, taurii şi câinii (Ps. 22:7-
18). Cuvintele acestea au ecou mesianic şi se regăsesc în 
lucrarea jertfitoare a Domnului Isus. După ce a fost aclamat 
ca Mesia de către poporul Său, numai o săptămână mai 
târziu, Domnul sfârşea la mâna opozanţilor săi din Sinedriu, 
care au plătit agitatori şi pe trădătorul Iuda, ca să-L aresteze 
pe Isus, să-L batjocorească şi să-L execute sumar. Toate 
acestea în văzut poporului şi cu acceptul tacit al lui.

Domnul Şi-a instruit ucenicii să evite păcatul uciderii de care 
s-ar putea face vinovaţi nu numai prin luarea vieţii semenului 
lor. ci şi prin folosirea unor cuvinte denigratoare la adresa 
lui (Mt. 5:21-26). În plus, i-a avertizat că jurământul trebuie 
evitat cu orice preţ câtă vreme cuvintele „Da” şi „Nu” 
sunt disponibile. Apostolii au insistat asupra vegherii asupra 
vorbirii noastre şi au înfierat numeroasele deficienţe de 
vorbire. Între cele şaptesprezece păcate care incapacitează 
omul să moştenească Împărăţia lui Dumnezeu, nu mai puţin 
de jumătate privesc păcate realizate prin vorbire (Gal. 5:19-
21). Apostolul Iacov era oripilat de cunoştinţa faptului că 
unii fraţi foloseau organul vorbirii pentru a-L binecuvânta pe 
Dumnezeu şi pentru a-i blestema pe oameni. Aceasta era o 
dovadă de înţelepciune firească şi drăcească (Iac. 3).

Auto-justificarea 

Acceptarea schimbării urmează convingerii că există 
domenii unde aceasta este necesară. Înnoirea 
însă presupune pe lângă curajul autocriticii şi al 
renunţării la tare vechi, şi pe acela al achiziţiei 

unor noi deprinderi sau calităţi. Contemporanii lui Maleahi 
au ieşit în evidenţă prin constanta lor contestare a 
declaraţiilor lui Dumnezeu prin profeţi. Dumnezeu afirma 
„v-am iubit”, ei cereau dovezi (1:2); Dumnezeu le imputa că 
nu Îl cinstesc cum se cuvine, ei nu admiteau că au făcut aşa 
(1:6-7), aducând jertfe improprii (1:12-13); Dumnezeu nu 
le răspunde la rugăciuni, la post şi la sacrificii pentru că nu 
Îi sunt loiali, iar ei nu recunosc că nu ar fi fost loiali (2:13-
17); Domnul le cere să se pocăiască, ei pretind că nu ştiu 
pentru ce anume (3:6-12); Dumnezeu Se declară ofensat de 
cuvintele lor, iar ei se fac că nu înţeleg despre ce este vorba 
(3:13-15). 

Aceasta este condiţia omului lipsit de Duhul lui Dumnezeu, 
care nu este dispus să înceapă o relaţie transparentă cu 
Dumnezeu, ci mereu găseşte scuze şi explicaţii, ridică 
întrebări şi enigme de desluşit, contestă interpretările 
curente fără a pune altceva coerent în loc. Când Dumnezeu 
îi cercetează, se fac că nu înţeleg despre ce este vorba, sau 
găsesc alte explicaţii mai onorabile pentru ei. 

După ce au căzut sub talpa invadatorului străin, evreii nu 
au recunoscut că Dumnezeu îi cerceta şi au interpretat 
eşecul prin lipsa lor de pregătire, promiţând că se vor 
pregăti mai bine pentru următoarea confruntare (Is. 9:8-
10). Niciun mijloc de mustrare nu a funcţionat cu poporul 
lui Dumnezeu; indiferent ce a încercat El – foamete, secetă, 
dăunători, molimă, invazii – evreii tot nu s-au întors la 
Domnul (Amos 4:6-12). Ani mai târziu, când Dumnezeu le 
administra disciplinarea corespunzătoare păcatului săvârşit, 
în ciuda anilor de dreaptă vieţuire, evreii aveau curajul 
să-L acuze pe Dumnezeu că nu-i judeca drept (Ezec. 18:25, 
29; 33:20). Culmea îndrăznelii în auto-justificare este să 
desconsideri lucrarea lui Dumnezeu şi să pretinzi că tu 
ştii mai bine, că discerni adevărul de minciună: despre Ioan 
Botezătorul au spus că este îndrăcit, pe Domnul Isus l-au 
considerat un păcătos (Mt. 11:18-19) sau chiar că lucrează 
cu Baal-Zebub. Până acolo au mers unii încât au contestat 
lucrarea Duhului Sfânt, fapt care este dincolo de iertare.

Cum se exprimă modestia în 
vorbire? 

Dacă aroganţa se arată în vorbire prin exces de 
cuvinte, atunci vorbirea echilibrată ca volum este 
prima strategie pe care o putem deprinde. Când 
medita la aspectul acesta, eclesiastul avertiza cu 

privire la greşeala pe care o poate face închinătorul lăsându-
se purtat de emoţie şi promiţând lucruri mari lui Dumnezeu. 
Situaţia este descrisă drept „cuvinte pripite înaintea lui 
Dumnezeu” şi „mulţimea cuvintelor” şi este catalogată 
drept un păcat săvârşit cu gura (Ecl. 5:1-7).
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Opusul vorbirii arogante prin minciună este rostirea 
adevărului. Ca orice politician, cinicul Pilat nu găsea utilitate 
pentru adevăr în discursul public, aşa că Domnul Isus nu i-a 
răspuns la întrebarea „Ce este adevărul?”. Dumnezeu, însă, 
este indisolubil legat de adevăr, iar Fiul mărturiseşte despre 
Tatăl, implicit despre adevăr, şi oricine primeşte mărturia 
Fiului se află în adevăr (Ioan 3:32-34). Duhul lui Dumnezeu 
Însuşi mărturiseşte despre adevăr şi este cunoscut ca Duhul 
adevărului (Ioan 15:26; 16:13). Cunoaşterea adevărului face 
omul liber (Ioan 8:32), iar Cuvântul lui Dumnezeu este 
adevărul însuşi (Ioan 17:17). Prin urmare, Sfânta Treime este 
unită în profesarea adevărului. De cealaltă parte, Satana 
este cunoscut ca mincinos şi tatăl minciunii (Ioan 8:44), 
iar oamenii care contestă Cuvântul lui Dumnezeu sunt 
nişte mincinoşi (1Ioan 1:10; 2:4, 22), aşa cum sunt şi cei ce 
pretind că Îl iubesc pe Dumnezeu fără a-i iubi pe fraţii lor 
(1Ioan 4:20). Ucenicul Domnului nu ar putea fi altfel, decât 
ancorat în adevăr şi motivat să rostească adevărul. De aici 
şi preocuparea apostolilor pentru rostirea adevărului ca 
practică zilnică, recuperând principiul antic din legea lui 
Moise (Lev. 19:11). Pentru că au minţit, Anania şi Safira au 
murit fulgerător la mustrarea Apostolului Petru (Fapte 5:1-
11).

Opusul vorbirii denigratoare sau a laudei excesive la adresa 
semenilor este aprecierea echilibrată a acestora. Deşi avea 
autoritate apostolică, Pavel nu se impune în adunarea din 
Roma cu prestigiul său şi cu erudiţia sa. El este capabil să 
recunoască faptul că în adunările din Roma existau fraţi 
cu daruri autentice şi valoroase: „În ce vă priveşte pe voi, 
fraţilor, sunt încredinţat că sunteţi plini de bunătate, plini de 
orice cunoştinţă şi sunteţi în stare să învăţaţi pe alţii” (Rom. 
15:14). Cu alte cuvinte aveau oameni pregătiţi şi capabili 
să înveţe, dar aceasta nu l-a împiedicat pe Apostol să le 
scrie uneori „mai cu îndrăzneală” (15:15). Pe lista fraţilor 
şi surorilor cărora le transmite salutări sunt mai multe 
persoane care au capacitatea de a da învăţătură şi experienţă 
lucrării apostolice: Prisca şi Aquila, Andronic şi Iunia, Urban, 
Apeles şi mulţi alţii catalogaţi „prea-iubiţi” şi „aleşi” titluri 
convergente cu cele de proclamatori ai Evangheliei (Rom. 
16:1-16). Pavel a dovedit că ştie să aprecieze adunările în 
care a slujit din moment ce la începutul epistolelor sale, de 
regulă, a ştiut să precizeze lucruri bune pe care le aprecia în 
acele adunări (1 Cor. 1:4-7; Ef. 1:15-16; Flp. 1:3-5; Col. 1:3-4; 
1 Tes. 1:2-10; 2 Tes. 1:3-5).

Pavel ar fi putut să se laude cu toate lucrările sale, dar 
nu o face, fiind conştient că orice ar invoca ar fi doar 
manifestarea harului lui Dumnezeu asupra Sa (Rom. 15:17-
18). Când totuşi se lansează într-o destăinuire cât de cât 
completă a cheltuirii sale pentru Împărăţia lui Dumnezeu 
este stârnit de aroganţa unor itineranţi care pozau drept 
apostoli şi rupeau bisericile cu cerinţele lor absurde de 
întoarcere la respectarea rânduielilor mozaice. Pavel 
cataloghează el însuşi această destăinuire drept „puţintică 
nebunie” (2 Cor. 11-12), dar subliniază că este doar ceea ce 

a făcut Dumnezeu prin slăbiciunea apostolului (2 Cor. 11:30-
31). Fără îndoială că este mai bine să te laude gura altuia, nu 
a ta (Prov. 27:2), aşa că trebuie să ne deprindem să rostim 
cuvinte potrivite şi de apreciere la adresa semenilor noştri.

Cuvintele cele mai potrivite în gura credinciosului sunt cele 
care recunosc greşeala şi nevoia disperată după ajutorul 
lui Dumnezeu în refacerea relaţiei dintre ei. Isaia a dorit să 
răspundă la chemarea lui Dumnezeu de a sluji prin predicare 
poporului Său, dar a realizat că nu are „buzele curate” 
şi a avut nevoie de curăţire (Is. 6:1-8). Când Petru, încă 
un pescar, şi-a dat seama cine este cu adevărat musafirul 
de pe corăbioara sa, a exclamat: „Pleacă de la mine, căci 
sunt un om păcătos” (Luca 5:8). În timpul celor trei ani de 
ucenicie la picioarele Domnului, Petru a avut mai multe 
ieşiri arogante, dar niciuna precum cea în care îi garanta 
Domnului că Îl va sprijini cu preţul vieţii sale pentru a evita 
arestarea şi moartea (Ioan 13:37). După înviere, Petru nu a 
mai avut îndrăzneala să se laude în acelaşi fel, aşa că atunci 
când Domnul îl întreabă: „Petre, mă iubeşti mai mult decât 
toţi aceştia?”, el răspunde de trei ori cu modestie: „Doamne, 
Tu ştii că te iubesc” (Ioan 21:15-17).

Femeia feniciană nu a fost deturnată de la planul ei de a 
găsi vindecare pentru fiica ei de cuvintele umilitoare ale 
Domnului: „Nu se cuvine să iei mâncarea de la copii ca s-o 
arunci la căţei!” şi răspunde cu îndrăzneală acceptându-şi 
condiţia umilă: „Dar şi căţeii mănâncă firimiturile care cad 
de la masa stăpânilor lor” (Mt. 15:21-28). Colectorul de 
taxe se ruga în Templu fără a îndrăzni să se uite la cer, dar 
cu penitenţă cerea iertarea Domnului „Ai milă de mine, 
păcătosul” (Luca 18:13). 

Concluzie

La un moment dat, Domnul Isus le-a dat ucenicilor 
pilda celor doi fii (Mt. 21:28-32), în care tatăl a 
încercat să dea o muncă de făcut fiilor săi şi fiecare a 
răspuns într-un mod specific: unul a răspuns afirmativ, 

celălalt negativ. Numai că aceste două reacţii naturale şi 
prompte au fost continuate cu acţiuni neaşteptate, exact 
pe dos. Fiul care a acceptat delegarea nu a mai făcut ceea 
ce a promis, iar cel care a refuzat iniţial, a regretat şi totuşi 
a făcut ce i s-a cerut. Când s-a pus întrebarea „Care fiu a 
făcut voia tatălui?” a fost evident pentru toată lumea, că 
nu vorba a contat, ci fapta. Aplicaţia dată de Domnul Isus 
pildei îi punea în contrast pe farisei păcătoşilor pe care ei îi 
dispreţuiau. Fariseii ştiau să spună cuvinte frumoase fără a 
sluji Tatălui ceresc pe măsura aşteptărilor Sale, iar păcătoşii, 
deşi respingeau iniţial invitaţia lui Dumnezeu, se întorceau cu 
pocăinţă ca să facă voia Tatălui. Ca unii care vom fi judecaţi 
atât pentru faptele cât şi pentru cuvintele noastre, tiparul 
desăvârşit ar trebui să combine partea pozitivă de la fiecare 
dintre cei doi fii din pildă, adică să ascultăm prin cuvânt şi 
faptă. 
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Introducere

Avem anumite obişnuinţe în care trăim în mod 
natural, în mod firesc. Problema acestor obişnuinţe 
e dată de faptul că sunt afectate de păcat. Ne 
este mai la îndemână să trăim o spiritualitate 

superficială, ne este mai uşor ca relaţiile să se desfăşoare 
aşa, la voia întâmplării sau după plăcerile noastre şi ne 
simţim confortabil dacă dimensiunea materială a vieţii este 
întrucâtva îndestulătoare şi oarecum egoistă. Doar că, în 
momentul acceptării slujbei de prezbiter, de episcop sau de 
bătrân, Biblia vine cu câteva recomandări privitoare la tiparul 
spiritual, relaţional şi material pe care trebuie să fie modelat 
un prezbiter. 

În această perspectivă este structurat materialul de faţă. 
Sintagma „viaţa ca o jertfă” este prezentată din perspectiva 
câtorva străduinţe aliniate pe dimensiunea spirituală, 
relaţională şi materială a vieţii prezbiterului. Străduinţele 
spirituale abordate sunt rugăciunea şi postul, străduinţe 
care reflectă profunzimea trăirii spirituale a prezbiterului 
şi vor ocupa cea mai mare parte a prezentării. Străduinţele 
relaţionale aduse în discuţie sunt confidenţa şi stăpânirea de 
sine şi vor detalia necesitatea relaţiilor bune şi de calitate 
între prezbiter şi membrii comunităţii din care face parte. În 
final, străduinţele materiale puse în dezbatere sunt dărnicia şi 
modestia şi acestea vor prezenta un tipar atitudinal în dreptul 
prezbiterului faţă de resursele materiale.

Terminologia folosită în prezentare este, de asemenea, 
modelată pentru a fi înţeleasă, atât din perspectiva biblică a 
utilizării termenilor, cât şi din perspectiva practică. Termenul 
„turmă” este folosit pentru a identifica Biserica lui Hristos 

sau comunitatea locală a credincioşilor, biserica. Termenii 
„prezbiter” sau „păstor” sunt folosiţi interschimbabil pentru 
a identifica omul care poartă responsabilităţile prezentate. 

Fiecare străduinţă va fi susţinută prin câteva argumente, cu 
menţiunea că toate vor fi supuse unei detalieri comprimate 
şi că este loc şi pentru alte argumente justificative. Problema 
pe care o avem când vorbim despre aceste străduinţe este 
contaminarea lor. Toate sunt trecute prin nepăsarea, neglijenţa 
şi necredinţa umană, sunt reformulate la nivel conceptual 
astfel încât să dea impresia că nu au nicio relevanţă.

Străduinţe spirituale: 
rugăciunea şi postul

Nimic nu se compară cu postul şi rugăciunea, 
străduinţe care sunt regăsite în orice formă 
de religie sau spiritualitate care presupune 
remodelarea fiinţei umane. Pentru prezbiterii şi 

păstorii comunităţilor creştine, aceste străduinţe spirituale, 
postul şi rugăciunea, reprezintă piatra de temelie a lucrării pe 
care o desfăşoară, fundamentul pe care pot construi o lucrare 
sfântă, bună şi de durată.

1. Rugăciunea şi postul sunt necesare pentru a fi 
în contact cu proprietarul turmei.

În discuţia pe care o are cu cei din Efes, consemnată în Fapte 
20:28, apostolul Pavel le atrage atenţia că sunt chemaţi să 
păstorească Biserica Domnului. De asemenea, în discuţia 
cu prezbiterii, apostolul Petru le aduce aminte că ei trebuie 
să păstorească turma lui Dumnezeu (1 Pet. 5:2). Lucrurile 

 Emanuel DOBRIN

1 PETRU 5:1-4

VIAȚA CA O JERTFĂ.
ASPECTE PRACTICE 
ALE SLUJIRII 
PREZBITERILOR.
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sunt destul de simple, turma nu este a prezbiterului, biserica 
nu e tarlaua familiei păstorului, membrii bisericii nu sunt 
proprietatea niciunui slujitor. Tot ce înseamnă biserică, turmă, 
mireasă, aparţine lui Hristos, fiind câştigat cu sângele Lui. 

Dacă Hristos e proprietarul turmei, fiecare 
prezbiter ar trebui să se deprindă a sta mai mult 
de vorbă cu proprietarul turmei decât a vorbi sau 
a pălăvrăgi în faţa turmei. Istoria de conducător a 

lui Moise arată cât de important este ca cel din frunte să aibă 
această străduinţă (Num. 11, 12) şi exemplele pot continua. 
Însă mai presus de orice străduinţă umană, Hristos practică 
aceeaşi străduinţă. De nenumărate ori este surprins retras în 
munte sau în pustiu pentru a se ruga, pentru a sta de vorbă 
cu Dumnezeu. Cele mai bune şi exacte informaţii despre 
turmă nu le obţii din mijlocul turmei, ci din discuţiile cu 
proprietarul turmei - cel care cunoaşte fiecare oaie, oiţă sau 
mieluşel al turmei. Cu cât mai mult un păstor, un prezbiter, 
stă de vorbă cu proprietarul turmei, adică cu Dumnezeu, în 
rugăciune, cu atât mai mult turma se va deprinde să stea de 
vorbă cu Dumnezeu adică se va deprinde pentru o viaţă de 
rugăciune.

2. Rugăciunea şi postul sunt esenţiale pentru 
a îl experimenta pe Dumnezeu la un nivel 
supranatural de umblare prin credinţă şi nu 
numai prin vedere.

Un prezbiter nu are la îndemână resursele necesare pentru 
a experimenta lucruri supranaturale în mijlocul turmei pe 
care o păstoreşte. Însă, prezbiter fiind, într-un mod cu totul 
şi cu totul special este adus de Dumnezeu în situaţii limită, 
situaţii în care este chemat să experimenteze umblarea prin 
credinţă în dauna umblării prin vedere. Relaţia cu Dumnezeu 
este una supranaturală în ea însăşi, însă turma are nevoie de 
manifestări supranaturale ale lui Dumnezeu, manifestări care 
se produc doar în urmă rugăciunii. 

Un prezbiter sau un păstor fără experienţe care îi pun la 
încercare credinţa nu poate fi reper pentru turmă. Gândiţi-vă 
la modul supranatural în care Petru a fost izbăvit din temniţă 
sau amintiţi-vă de Fapte 4:31, loc în care, în urma rugăciunii, 
se arată o manifestare supranaturală a lui Dumnezeu, iar 
ucenicii vestesc Evanghelia cu îndrăzneală. Mai aproape de 
noi este George Muller un om pentru care rugăciunea a 
însemnat mai mult decât lucrarea socială în sine. Lucrarea 
de îngrijire a copiilor orfani s-a dezvoltat doar în măsură în 
care rugăciunea lui s-a dezvoltat, atât în profunzime cât şi în 
calitate sau durată.

3. Rugăciunea şi postul sunt cerute pentru a şti 
cum să păstoreşti turma.

Autoritatea pe care un păstor sau un prezbiter o are asupra 
turmei derivă din ceea ce se numeşte păstorire. În textele 
amintite păstorii, prezbiterii sunt anunţaţi că trebuie să 
păstorească turma. Păstorirea este un proces complex 

care implică o multitudine de manifestări ale prezbiterilor 
în raport cu turma. Când prezbiterii sau păstorii se roagă, 
aceste manifestări îşi au geneza (punctul de pornire) în Duhul 
Sfânt şi în transformarea experimentată de ei prin ceea ce 
au învăţat de la Hristos. Aceasta aduce un beneficiu imens 
turmei, biserica se simte păstorită. Dacă prezbiterii nu se 
roagă, toate aceste manifestări vor fi doar atitudini mai mult 
sau mai puţin cultivate sau rafinate ale personalităţii fiecărui 
prezbiter, dar care, din păcate, vor provoca dezbinări. 

Rugăciunea coordonează tot procesul păstoririi mai ales că 
biserica este compusă din oameni săraci şi bogaţi, bolnavi şi 
sănătoşi, educaţi şi mai puţin educaţi, culţi şi mai puţin culţi, 
oameni respectuoşi, dar şi obraznici, copii, adolescenţi, tineri, 
adulţi, oameni în vârstă. Este imposibil de găsit resurse care 
decurg din abilităţile personale pentru a păstori o turmă 
atât de diversă. Am ajuns să cred că păstorirea este un dar 
supranatural al lui Dumnezeu care se întreţine prin rugăciune 
şi post. Rugăciunea este necesară pentru că păstorirea 
presupune a avea o viziune, a da hrană, a mustra, a mângâia, 
a disciplina, a încuraja, a lupta, a purta poverile, a stat lângă 
oameni în momente fericite dar şi în momente complicate; 
de asemenea, este necesară din perspectiva diversităţii 
trăirilor sociale ale membrilor bisericii. Spre deosebire de 
alte perioade, astăzi, cei care se pocăiesc au un fundal extrem 
de afectat de păcat. Viaţa sexuală începe la 13-14 ani, până la 
30 de ani au două-trei relaţii consumate, trecuţi prin divorţ 
şi prin tot felul de dependenţe şi adicţii. Toate acestea fac 
procesul păstoririi destul de complex. Un păstor trebuie să 
se roage pentru turma pe care o păstoreşte, cei păstoriţi nu 
sunt cobaii păstorilor şi ai prezbiterilor. 

4. Rugăciunea şi postul sunt de neapărată 
trebuinţă din cauza realităţii diformităţilor.

Păstorirea turmei lui Hristos presupune confruntarea cu 
realitatea diformităţilor vizibile sub forma urâciunilor sociale, 
a deficienţelor psihice sau fizice şi a zbaterilor spirituale 
ale membrilor bisericii. Aspectul este detaliat în Iacov 5, 
acolo unde vorbeşte despre suferinţă, boală şi păcat. Dintr-o 
perspectivă laică, recomandarea pentru rezolvarea acestor 
situaţii este asistenţa de specialitate (psiholog, consilier, 
medic). Din perspectivă biblică, Dumnezeu implică prezbiterul 
în tot acest amalgam existenţial cu o singură recomandare: 
rugăciunea. În v. 13, pentru suferinţă este recomandată 
rugăciunea, în v. 14 pentru boală este recomandată tot 
rugăciunea, iar în v. 16, pentru iertarea păcatelor este 
recomandată tot rugăciunea. Confruntarea cu aceste realităţi, 
care depăşesc puterea de control a unui prezbiter, necesită 
rugăciune.

5. Rugăciunea şi postul sunt obligatorii pentru a 
nu cădea în ispite (Marcu 14:38)

Cu toate că există un puternic simţământ al infailibilităţii 
prezbiterului, doar Cuvântul lui Dumnezeu este desăvârşit. 
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Vă dau o listă de ispite care dau târcoale în fiecare zi în 
viaţa prezbiterilor: convingerea că le ştiu pe toate, impresia 
că sunt cei mai deştepţi oameni din biserică, încredinţarea 
că sunt reperele absolute, indolenţa de modelare a bisericii 
după pretenţiile nevestei sau ale copiilor, superficialitate 
în pregătirea mesajelor, tendinţa de a menţine biserica în 
mediocritate, lucruri păcătoase, atitudini păcătoase permise 
la ai lor dar taxate la alţii, pofta de a se băga în toate 
scandalurile din biserică, tendinţa de a se implica în orice 
în biserică chiar dacă nu are darurile necesare. Cu cât mai 
mult este conştientizată varietatea de ispite, cu atât mai mult 
prezbiterul trebuie să se roage. La urma urmei nicio biserică 
nu progresează având în fruntea ei prezbiteri şi păstori care 
cad în mod repetat în ispite, ci propăşirea vine prin biruinţa 
asupra ispitelor.

6. Rugăciunea şi postul asigură succesul lucrării.

În fiecare prezbiter există dorinţa de a avea succes în lucrare. 
Vrem să vedem oameni care se întorc la Dumnezeu, să 
observăm o creştere a calităţii relaţiilor în biserică şi un nivel 
mai ridicat al spiritualităţii membrilor bisericii. Hristos face 
două afirmaţii fundamentale care asigură succesul în  lucrare: 
când doi se unesc să ceară un lucru le va fi dat şi unde sunt 
doi sau trei adunaţi în Numele Lui, El, Hristos, este prezent 
acolo (Matei 18:19-20). Rugăciunea şi postul îndepărtează 
barierele ridicate de prejudecăţile noastre sau de pretinsele 
noastre veleităţi spirituale, ajutându-ne să trecem la nivelul 
înţelegerii lucrării din perspectiva slujirii lui Hristos şi a jertfei 
Lui pentru „propăşirea” lucrării (Isaia 53).

7. Rugăciunea şi postul ca formă de căutare a lui 
Dumnezeu

Curăţia personală şi cunoaşterea lui Dumnezeu se şlefuiesc 
în abrazarea dură a postului. În Daniel 9, profetul şi-a 
îndreptat faţa spre Dumnezeu să-L caute cu post şi rugăciune. 
Interesantă formă de căutare a lui Dumnezeu. Totuşi, din 
perspectiva a ceea ce înseamnă postul în viziunea lui Isaia, 
căutarea lui Dumnezeu trece prin hăţişul relaţiilor stricate şi 
degradate, şi doar în măsura refacerii şi vindecării acestora, 
la capătul lor este descoperit Dumnezeu. Dacă postul nu 
îndreaptă şi nu vindecă relaţiile este o grea caznă sufletească 
care agravează deprecierea personală, fără găsirea lui 
Dumnezeu. 

Dincolo de practica personală a postului, această străduinţă 
are şi un aspect colectiv.  Mai ales în perioada Noului 
Testament, în perimetrul bisericii primare, postul devine o 
acţiune de grup. Lucrările bisericii, indiferent că sunt făcute 
de unul dintre liderii bisericii sau de către mai mulţi lideri ai 
bisericii, sunt supuse protecţiei postului colectiv. În fruntea 
postului, fără nicio excepţie, ar trebui să fie prezbiterii, de 
fiecare dată. E nevoie de o decontaminare a concepţiei 
despre post ceea ce poate fi realizată doar prin practicarea 
lui.

Străduinţe relaţionale: 
confidenţa şi stăpânirea de 
sine 

Confidenţa şi stăpânirea de sine sunt două 
străduinţe pentru care avem de luptat mai mult 
decât ne imaginăm. În timp ce confidenţa este o 
încredinţare, o mărturisire a unor gânduri intime, 

a unei taine, stăpânirea de sine este o stare de cumpătare 
şi echilibru. În relaţiile cu cei din biserică avem nevoie de 
ambele atitudini.

CONFIDENŢA

În creştinism există practica spovedaniei prin care 
credinciosul, fie bărbat fie femeie, îşi mărturiseşte preotului 
păcatele cu speranţa iertării. Preotul are datoria păstrării 
confidenţei. Şi în concepţia evanghelică există practica 
spovedaniei, numită mărturisire. Biblia îndeamnă la această 
practică afirmând „mărturisiţi-vă unii altora păcatele şi rugaţi-
vă unii pentru alţii”. Prezbiterul are aceeaşi datorie a păstrării 
confidenţialităţii. E aşa de importantă confidenţa încât în 
calitate de pastor, prezbiter, preot, într-o biserică eşti scutit 
şi de a te duce ca martor într-un proces, tocmai din cauza 
faptului că natura slujirii pe care o ai presupune accesul la 
multe informaţii, destăinuiri şi mărturisiri. 

1. Confidenţa trebuie păstrată deoarece nu este 
bine pentru biserică să ştie toate păcatele şi 
căderile celorlalţi.

Biserica nu este un târg al deşertăciunilor în care pot fi 
aruncate spre analiză toate căderile, păcatele şi vinovăţiile 
în care au trăit sau trăiesc unii sau alţii. Biserica este locul în 
care trebuie proclamat Cuvântul lui Dumnezeu. 

Pentru a înţelege această dinamică fac doar câteva analogii. 
Dacă Biserica este Mireasa şi Hristos este Mirele, mireasa 
este încântată să audă cuvintele mirelui ei, nicidecum 
divulgările prezbiterilor. Dacă Biserica este turma, iar 
Hristos este Păstorul, vă asigur că orice turmă funcţionează 
şi merge bine dacă în ea se aude doar cuvântul păstorului. 
Dacă Biserica este trupul şi Hristos este Capul acestui trup, 
Biserica va funcţiona bine doar pe baza informaţiilor primite 
de la Hristos. Aşa că, datoria prezbiterilor şi a păstorilor este 
de a transmite cuvintele Marelui Păstor.

Povestea de viaţă a păcătoşilor veniţi în Biserică nu aduce 
niciun folos Bisericii. Nu se câştigă nimic dacă fiecare 
duminică ar fi plină de serii de mărturisiri sau de expuneri ale  
păcatelor în care au trăit oamenii. Nu e moral să aşteptăm 
ca Biserica să fie transformată prin mărturisirea detaliată 
a tuturor păcatelor în cadrul întâlnirilor. Biserica este 
transformată de Cuvântul lui Dumnezeu. Din această cauză, 
când cineva se confesează, trebuie păstrată confidenţa.
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2. Confidenţa trebuie păstrată, deoarece 
nimeni nu spune niciodată doar cât i s-a spus, 
întotdeauna vor fi adăugiri şi detalii.

Oricât de bun, de credincios şi de spiritual ar fi un prezbiter 
în momentul în care face dezvăluiri care ar fi trebuit ţinute 
în confidenţă este imposibil să nu mai adauge ceva. Astfel, 
ţânţarul devine armăsar, oul devine bou şi cămila trece prin 
urechea acului. Toţi avem o privire personală de ansamblu 
asupra unei situaţii care ne este mărturisită, însă avem şi 
abilitatea demonică de a despica firul în patru şi a aduce în 
discuţie detalii care n-au fost niciodată parte a problemei 
mărturisite. 

3. Păstrarea confidenţei fereşte de bârfe şi 
destăinuiri clasificate 

Cine umblă cu bârfe dă pe faţă lucruri ascunse (Prov. 11:3). 
Aici intervine problema eticii care se degradează atunci 
când destăinuirea altora devine bârfa prezbiterului. Cât e de 
moral să duci în târgul bisericesc păcatele şi problemele care 
ţi-au fost mărturisite mai ales după ce acestea au intrat sub 
amnistia şi clemenţa jertfei mântuitoare? Odată ce a început 
spovăduiala şi odată ce păcatele au fost iertate, este total 
lipsit de morală să transformi cunoaşterea lor în bârfă. „...dar 
sufletul credincios ţine ce i s-a încredinţat”, continuă textul. 
Biserica are nevoie de oameni credincioşi, ceea ce înseamnă 
că în biserică este nevoie atât de mărturisire, cât şi de oameni 
care să păstreze confidenţa asupra lor. Este atât de profundă 
această asociere între credincioşie şi confidenţă, încât nu 
poate exista una fără cealaltă.

4. Confidenţa, pentru a nu anima ceata 
profeţilor mincinoşi.

Biserica trăieşte prin Cuvânt, prin Cuvântul Marelui Păstor 
Hristos. Toate cuvintele care vin din partea Lui sunt duh 
şi viaţă pentru Biserică, fiind absolut necesare. Doar că, 
dincolo de această realitate, vorbele şi bârfele rezultate 
ca urmare a nepăstrării confidenţei sunt un cancer pentru 
biserică. Odată ce faptele mărturisite au fost date pe faţă, 
apar prorocii şi profetesele mincinoase, acel grup de oameni 
extrem de interesaţi de toate mizeriile, nu pentru că vor să 
se roage, ci pentru că asta le e pasiunea, din asta trăiesc, au 
prieteni cărora trebuie să le spună ce s-a întâmplat în biserică. 
Întotdeauna vor adăuga alte lucruri urâte şi mizerabile şi vor 
amplifica toată situaţia pe direcţia negativă. 

STĂPÂNIREA DE SINE

Am ales ca şi această străduinţă să o tratez tot din 
perspectiva  vorbirii la care am adăugat câteva extensii către 
alte domenii ale vieţii. Ca reper am luat afirmaţia din Iacov 
3:2 „Toţi greşim în multe feluri. Dacă nu greşeşte cineva în 
vorbire, este un om desăvârşit şi poate să-şi ţină în frâu tot 
trupul.” Se pare că stăpânirea de sine porneşte de pe limbă, 

fiind importantă, deoarece ea scoate la iveală un caracter şi 
un trup bine stăpânit.

1. Stăpânirea de sine este necesară pentru că 
robul Domnului nu trebuie să se certe (2 Tim 
2:24)

Interdicţia pare extrem de nemiloasă. Dumnezeu ne cere 
să nu facem ceea ce ştim să facem foarte bine. Ştim să ne 
certăm, avem motive de ceartă, avem şi cu cine să ne certăm 
însă, nu trebuie să o facem. Dumnezeu pretinde un fel de 
purtare a chipului lui Hristos în noi; despre El se spune că 
„nu Se va lua la ceartă, nici nu va striga şi nimeni nu-I va auzi 
glasul pe uliţe (Matei 12:18-19). Interdicţia de ceartă este 
extrapolată într-o altă dimensiune şi îi spune Pavel lui Timotei 
că robul Domnului nu trebuie să se certe, ci, dimpotrivă, să 
fie blând cu toţi şi plin de îngăduinţă răbdătoare. Asta nu 
înseamnă doar să te abţii de la ceartă, ci să ai în tine ceva ce 
înlocuieşte cearta şi este de folos celui cu care te-ai putea 
certa. 

2. Fii stăpânit pentru a te diferenţia de câini, lupi 
şi lei şi pentru a fi ascultat de turmă

Lumea este plină, în sens metaforic, de câini, lupi şi lei adică, 
de oameni care urlă din toate puterile. Turma lui Hristos este 
înconjurată de astfel de specimene de câini, lupi şi lei care 
urlă către turmă cerându-i să abdice de la valorile pe care le 
are prin natura ei. Oriunde în Scriptură citiţi despre câini, lupi 
şi lei, aceştia sunt asociaţi cu urletul împotriva poporului lui 
Hristos. Câinii latră şi străpung (Ps. 22:16), lupii urlă, muşcă 
şi împrăştie turma (Ioan 10:12) şi leii răcnesc şi înghit (1 
Pet. 5:8). Nici câinii, nici lupii şi nici leii nu aduc niciun folos 
turmei, o muşcă, o împrăştie şi o sfârtecă. Unele biserici se 
rup şi din această cauză, păstorii lor au ajuns câini, lupi şi lei 
puşi pe distrugere (Is. 56:11).

În Ioan 10, Domnul Isus detaliază imaginea Păstorului cel bun 
despre care afirmă că este urmat de oi, deoarece îi cunosc 
glasul. Fiecare membru al bisericii ar trebui să găsească în 
vocea păstorului, a prezbiterului acea linişte şi siguranţă după 
care să meargă. Oricât de mult s-ar preface un câine, lătratul 
lui nu va avea niciodată nimic din vocea unui păstor. Oricât 
de mult s-ar preface un lup, urletul lui nu va strânge niciodată 
oile. Oricât de mult s-ar preface un leu, niciodată răcnetul 
lui nu se va asemăna cu încurajarea, certarea sau mustrarea 
păstorului. 

3. Fii stăpânit pentru a fi un om de valoare 

„Cel încet la mânie preţuieşte mai mult decât un viteaz, 
şi cine este stăpân pe sine preţuieşte mai mult decât cine 
cucereşte cetăţi” (Prov. 16:32). Oamenii de valoare sunt atât 
de rari, însă oricât de adâncă este mediocritatea, datoria 
fiecărui păstor este aceea de a fi un om de valoare. Cu cât un 
om este mai stăpân pe sine, cu atât este mai valoros. Şi aici 
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aş aduce în discuţie calitatea vieţii prezbiterului, a păstorului. 
Orice prezbiter, fiecare păstor, trebuie să aibă o viaţă de 
calitate infinit superioară oricărei ideologii sociale. El trăieşte, 
creşte şi se dezvoltă din Evanghelie, fapt pentru care gândirea 
lui trebuie să poarte în ea esenţa Evangheliei, vorbirea lui 
trebuie să aibă în ea harul Evangheliei, relaţiile lui trebuie să 
fie îmbibate de această dorinţă de bunătate şi raportarea lui 
la lucrurile materiale trebuie să fie echilibrată de Evanghelie.

Străduinţe materiale: 
dărnicia şi modestia

Dărnicia şi modestia nu pot fi separate de 
străduinţa spirituală şi cea relaţională deoarece 
derivă din spiritualitate şi se exprimă în 
comunitate, adică în relaţii. 

DĂRNICIA

Când vorbim despre dărnicie implicit vorbim despre 
resursele materiale, financiare, pe care le câştigăm şi despre 
cât luăm din ele să oferim altora. Trăim într-un spaţiu 
delimitat sau conturat de resursele materiale, totul pare 
centrat în jurul lor, a acelor resurse pentru care muncim în 
plus, luptăm, ne certăm sau ne schimbăm priorităţile. Nevoia 
de supravieţuire ne împinge către astfel de realităţi.

Biblia vorbeşte despre resurse materiale, despre modul în 
care acestea trebuie câştigate, despre felul în care trebuie 
chivernisite şi despre modul în care trebuie investite. Pe de 
altă parte, resursele materiale sunt un concurent serios al 
Domnului în vederea stăpânirii vieţii noastre: „nu puteţi sluji 
lui Dumnezeu şi lui Mamona” afirmă Mat. 6:24. Indiferent 
de poziţia pe care o avem faţă de resursele materiale, ca 
prezbiteri suntem chemaţi la a fi oameni darnici.   

Din ceea ce înţeleg din Scriptură, dar şi din practica 
personală, se poate vorbi de trei nivele de dăruire financiară. 
Primul nivel este zeciuiala care trebuie dată la biserică 
(Maleahi 3). Al doilea nivel este milostenia care trebuie dată 
celor în nevoi, săracilor şi celor care trec prin momente 
complicate ale vieţii. Al treilea nivel este dărnicia care 
trebuie dată acolo unde crezi că e bine să fie dată şi unde te 
călăuzeşte Dumnezeu. Însă, orice formă de dăruire intră sub 
impactul textului din 1 Cor. 13 care afirmă că fără dragoste, 
totul e o mare deziluzie.

MODESTIA

Când discutăm despre modestie de obicei aducem în discuţie 
partea feminină. Ni se pare că femeile sunt mai emancipate, 
ies mai mult în evidenţă şi prin felul lipsit de modestie în care 
se îmbracă sau se afişează pot stârni anumite sentimente şi 
gânduri mai puţin plăcute în minţile bărbaţilor. Suportul biblic 
pe care îl aducem în discuţie este cel din 1 Petru 3:3. 

Am auzit şi am luat parte la zeci de discuţii legate de 
modestia care ar trebui să fie caracteristică femeii 
credincioase însă, de prea puţine ori am auzit discutându-
se despre modestia care ar trebui să-i caracterizeze pe 
bărbaţi, în mod special pe prezbiteri. Ne facem aşa de multe 
probleme dacă o femeie poartă un inel sau o verighetă, în 
timp ce nu avem nicio problemă dacă un bărbat are un ceas 
de 3.000 Euro. Ne simţim stânjeniţi de o coafură mai şic a 
unei femei în timp ce nu avem nicio problemă cu bărbaţii care 
poartă barbă. Strâmbăm din nas când ne uităm la pantofii sau 
sandalele pe care le poartă femeile şi care costă câteva sute 
de lei, însă nu avem niciun deranj dacă un bărbat apare cu o 
maşină de 50.000 Euro. 

Pe de altă parte, s-a creat o cultură sau subcultură care 
pretinde ca prezbiterii să trăiască la un nivel material mai 
jos decât oricare alt membru al bisericii. Apar tot felul 
de comparaţii între slujba predicării şi construcţii, între 
evanghelizare şi IT sau între ceea ce înseamnă lucrarea 
Domnului şi de ceea ce înseamnă orice alt lucru considerând 
că cine lucrează în domeniul laic are tot dreptul de a fi mai 
puţin modest decât cel care lucrează în Evanghelie. 

În privinţa prezbiterilor consider că lucrurile stau în felul 
următor: nu le este dat prezbiterilor să fie judecători şi să 
stabilească nivelul de modestie în dreptul fiecărui membru al 
bisericii. Prezbiterii sunt chemaţi să trăiască în modestie fără 
însă a se putea impune o limită prin care să spunem că până 
aici e modestia şi ce trece peste ea este opusul ei. Cred că 
nivelurile de modestie sunt diferenţiate de la caz la caz. Avem 
prezbiteri care au firme şi care câştigă mii sau zeci de mii de 
euro, avem şi prezbiteri care trăiesc dintr-un venit mic.

Modestia este o atitudine personală a inimii. Lipsiţi de 
modestie pot fi şi cei săraci şi cei bogaţi, şi cei bolnavi şi cei 
sănătoşi, şi femeile şi bărbaţii, şi copiii şi adulţii, şi cei care stau 
în băncile bisericii fără să facă nimic, dar şi cei care slujesc. 
Când un păstor, un prezbiter, se află într-o relaţie de credinţă 
cu Dumnezeu, el va înţelege şi va şti care este nivelul material 
la care trebuie să trăiască astfel încât să fie caracterizat de 
modestie, mai întâi înaintea Domnului, iar apoi faţă de cei de 
lângă el.

Încheiere

Toate aceste străduinţe le putem avea pentru 
o perioadă, însă vine vremea când vom primi 
răsplata pentru toate străduinţele noastre sfinţite 
şi desăvârşite de către Dumnezeu. Până atunci, 

după toată osteneala dată, nu ne rămâne decât să spunem că 
suntem „robi netrebnici”. 

*Acest articol este un extras din materialul prezentat la Conferința Regională 
a prezbiterilor și lucrătorilor din bisericile creștine după Evanghelie, zona 
Muntenia, care a avut loc în 20 mai 2023 la Biserica Creștină după Evanghelie 
„Antiohia” București. 
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Dar eu sunt în casa lui Dumnezeu ca un măslin verde, mă 
încred în bunătatea lui Dumnezeu, în veci de veci. Te voi lăuda 
întotdeauna că ai lucrat; şi în faţa copiilor Tăi, voi nădăjdui în 
Numele Tău, căci este binevoitor.” Ps. 52: 8-9.

Şi-a început viaţa de copil în adunarea din Cristian, Braşov, dar apoi s-a 
îndepărtat de Domnul trăind în lume, până la vârsta de 93 de ani. A 
primit un Nou Testament şi multă dragoste şi a decis să vină la Domnul, 
primindu-L ca Mântuitor. 

La data 02.04 2023 plină de bucurie, a depus mărturie în apa botezului în 
biserica Petra, Braşov. Domnul e bun! Slavă Domnului Isus!

 Vasile ANGHEL

Duminică, 23 aprilie, cu bucurie şi emoţie 6 
persoane au mărturisit în apa botezului că 
vor să-L urmeze pe Domnul Isus toată viaţa 
lor! Mesajul Evangheliei a fost proclamat şi cu 

această ocazie de către fraţii: Natanael Dubei, Mircea Ţetel 
şi Valentin Hrihorciuc.

(de la stânga la dreapta) Beniamin Gheorghe, Genucu şi 
Cosmina Gheorghe, Anca şi Ionuţ Samoilă, Sem Leonaş!

 Valentin HRIHORCIUC

În cadrul departamentului TAC, în această 
perioadă s-au desfăşurat Conferinţele Regionale 
de Tineret, după cum urmează:

1. Conferinţa regională Transilvania: 22 aprilie, la 
Cisnădie; au participat aprox. 350 tineri.
2. Conferinţa regională Muntenia: 6 mai, la Bucureşti; 
au participat aprox. 300 tineri.
3. Conferinţa regională Moldova: 13 Mai, la Paşcani; au 
participat aprox. 550 tineri.
Tema generală a conferinţelor şi a mesajelor biblice 
susţinute a fost „Pasiune pentru Împărăţie”.

Botez Biserica „Petra” 
Braşov

Botez Biserica 
„Providenţa” Suceava

Conferinţe regionale 
de tineret
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În perioada 19-23 aprilie 2023 a 
avut loc, la Reşiţa, faza naţională 
a Olimpiadei de Religie – Cultul 
Creştin după Evanghelie şi Cultul 

Baptist.

Reprezentanţii Cultului Creştin 
după Evanghelie, care au participat la 
Olimpiada de Religie, faza naţională, 
sunt elevi din judeţele Iaşi, Prahova, Braşov, Timiş şi Sălaj, alături de profesorii şi însoţitorii lor: Cătălin Negoi, Lidia 
Pârlea, Daniela Murza şi Mihaela Stănişor. Din comisia de corectare au făcut parte (din partea Cultului) fraţii profesori 
Constantin Moraru şi Samuel Leonte.

Când doamna Inspector de Religie a văzut rezultatele deosebite ale elevilor noştri, a spus: „Aveţi copii buni! La anul 
să veniţi cu 100!”

 Daniela MURZA

Sfârşitul lunii mai a venit cu o 
bine meritată recompensă 
pentru aceia care s-au pregătit 
şi au participat la Olimpiada 

de Religie Baptistă şi Creştină după 
Evanghelie. Astfel, în zilele de 27 şi 28 
mai un număr de 30 de copii şi 12 
profesori şi însoţitori au participat la 
premierea elevilor care au participat 
la această olimpiadă. Sâmbătă 27 mai 
a fost organizată o ieşire la câteva obiective turistice din Bucureşti, iar duminică 28 mai, în cadrul programului de 
dimineaţă al Bisericii „Antiohia”, a avut loc premierea elevilor care au participat la faza judeţeană şi cea naţională a 
Olimpiadei de Religie.

Pe această cale vrem să mulţumim profesorilor care s-au ocupat de pregătirea elevilor şi ne rugăm ca anul viitor să 
fie o participare mai bună şi cu rezultate mai bune. Pentru aceasta este nevoie ca părinţii să se asigure că în SIIIR 
copiii sunt înregistraţi la Religie Creştină după Evanghelie şi să asigurăm organizarea locală a Olimpiadei.

Dumnezeu să fie glorificat pentru toate!

 Răzvan NEAGU

Olimpiada 
naţională 
de Religie, 
Reşiţa

Festivitatea 
de premiere, 
Bucureşti



Dacă se mai pot identifica şi alte persoane, în afară de cele deja menţionate, vă 
rugăm să ne scrieţi pe adresa redacţiei: secretariat.bce@gmail.com.

Rubrică realizată de Bogdan Emanuel Răduţ.

Piedici în calea uitării...  
fotografii din istoria trecută

Mircea Cioată (n. 1933), inginer proiectant şi predicator din Ploieşti. Întors la Dumnezeu în 1946 şi botezat în 1947, 
împreună cu alţi credincioşi a fost condamnat pentru transport ilegal de Biblii la cinci ani şi trei luni (1982), din care a 
executat şase luni. După revoluţie a fost preşedinte al Cultului Creştin după Evanghelie (1998-2006), continuându-l pe 
fratele său Silviu Cioată (preşedinte între 1990-1997).

Vă prezentăm două fotografii:

Foto 1 – Grupul fraţilor din 
Ploieşti

Grupul de fraţi din Ploieşti închişi 
pentru transportul de Biblii: 
Constantin Georgescu, Silviu 

Cioată, Ioan Toader, Mircea Cioată 
şi Petre Furnea.

Foto 2  – Conferinţa Generală, 
Bucureşti 1979

O parte din participanţii la Conferinţa 
Generală a Cultului Creştin după 

Evanghelie, ţinută la Uniune în 
1979: Petru Răşcanu (Bucureşti), 
Victor Dumitrescu (Ploieşti), Iosif 

Rotaru (Braşov), Melinton Lazarovici 
(Bucureşti), Ion Achim (Bucureşti), 
Valentin Giuroiu (Bucureşti), Eugen 
Ilieş (Bucureşti), Gheorghe Leancu 

(Braşov), Isidor Braunstein (Bucureşti), 
Mircea Cioată (Ploieşti), Ioan Pancenco 
(Bucureşti), Marin Ionescu (Bucureşti), 

Gheorghe Oprea Teodorescu 
(Bucureşti), Ieremia Theodorescu 

(Bucureşti).
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